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ریشه تورم و گرانی در 
بهارستان، پاستور و 
میرداماد است

رئیس مجلس در نشست  مطبوعاتی:

1

وم اصلاح نظام مالیاتی   لز
به جای حذف یارانه ها 

تاخیــر در واریــز یارانه دهک های چهارم تا نهــم در آبان ماه، با 
گمانه زنی هایی مواجه شــد که بیشــتر رنگ و بوی هراس از قطع 
یارانه را به همراه داشــت. یارانه ۵۱ میلیون ایرانی در دهک های 
فوق در موعد مقرر یعنی سی ام آبان واریز نشد و پیگیری رسانه ها 
موجب شد سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کند 
که: »یارانه هیچ کس حذف نشده؛ اگر منابع تامین شود، یارانه ها 
پرداخت می شود.« کسری بودجه یارانه نقدی یکی از ناترازی هایی 
است که در چند سال اخیر گریبانگیر دولت شده است. بسیاری 

از صاحبنظــران پیــش بینی کردند عدم پرداخت به موقع منابع 
یارانه نقدی از محل نفت و پالایش و پخش به خزانه، عامل اختلال 
در پرداخت یارانه آبان ماه گذشته بوده است.در این زمینه برخی 
منابع خبری از استقراض پیاپی سازمان هدفمندی یارانه ها برای 
پرداخت یارانه خبر دادند و گفتند که این سازمان ۷۰۰ میلیون 
دلار از وزارت نفــت طلــب دارد. امــا اکنون درآمد های حاصل از 
افزایش قیمت بنزین در سال ۹۸ جوابگو نیست و وزارتخانه باید 

از صادرات فرآورده نفت و گاز، این طلب را بدهد...

در  گفتگوبا علی سعدوندی در خصوص احتمال حذف یارانه هامطرح شد؛

ارسلان محمدی
کارشناس اقتصادی 

در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی 
دریایی ارتش مطرح شد

تاکید فرمانده کل قوا
 بر افزایش آمادگی و توان 

رزم نیروهای مسلح

سرمایه گذاری یک تریلیون دلاری 
روی کریدورها

مراقب این تله چینی ها باشید

 بروکسل »میانجی« تهران و واشنگتن خواهد شد؟

پشت پرده مذاکرات هسته ای 

۵۷ درصد آب چاه  صرف کشت 
سه محصول می شود

چاه ها آب دریاچه ارومیه را 
می  بلعند

خبر گرانی بلیت هواپیما ۳ ماه زودتر رسید!

 تورم 1۲۰ درصدی بلیت های 
هواپیما در یک سال اخیر

پایان جنگ حزب الله  لبنان - اسرائیل با اجرای آتش بس

بازگشت به خانه

دولت برای افزایش قیمت بنزین نیازی به قانون جدید ندارد 

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه:

آتش بس میان اسرائیل و حزب الله لبنان 
از ساعت 4 بامداد دیروز چهارشنبه آغاز 

می شود.
سران فرانسه و آمریکا در بیانیه مشترک، 
برقراری آتش بس میان لبنان و اسرائیل را 

اعلام کردند.
در اسرائیل هم نخست وزیر بنیامین 

نتانیاهو، پذیرش متن توافق آتش بس با 
لبنان را اعلام کرد.
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محمدمهدی سیدناصری
مدرس دانشگاه

میراثی برای فردای 
کودکان ایران

4

سبحان نظری
کارشناس حمل و نقل

چرا صنعت ریلی 
عقب مانده است؟

4

مزیت های مالیاتی لایحه 
بودجه ۱۴۰۴

4

مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری کرمان

سازمان عمران و باز آفرینی فضاهای شهری شهرداری کرمان در نظر دارد جهت خرید یک واحد کارخانه تهیه آسفالت 
به ظرفیت واقعی 160 تن در ســاعت به مدت 60 روز به شــرح ذکر شــده در اسناد مناقصه با مبلغ تضمین شرکت در 
مناقصه 16.000.000.000  ریال از طریق برگزاری مناقصه از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( اقدام 

نماید. 
کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که تولید کننده یا فروشنده می باشند و دارای مجوز فروش یا تولید معتبر و مرتبط 
با موضوع مناقصه، می توانند جهت خرید اســناد مناقصه از مورخ 1403/09/04 لغایت 1403/09/14 و جهت تســلیم 

پیشنهادات تا مورخ 1403/09/24 از طریق سامانه www.setadiran.ir  اقدام  نمایند .
 بازگشایي پاکتها مورخ  1403/09/25 انجام  می شود . 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه و اطلاعات تکمیلی آگهی در سایت شهرداری kermancity.ir  مندرج 
گردیده است.

آگهي مناقصه عمومي

شناسه آگهی:  183۲85۲ شماره میم الف: -1

رئیس مجلس در نشست  مطبوعاتی:

ریشه تورم و گرانی در بهارستان، پاستور و میرداماد است رئیس مجلس شــورای اســلامی، محمدباقر قالیباف، در 
نشست خبری مطبوعاتی بر اهمیت مسئله مسکن و تاثیر 
آن بر معیشــت مردم تاکید کرد. وی با اشــاره به افزایش 
سهم هزینه مسکن در سبد خانوارها، گفت: »امروز هزینه 
مسکن در برخی خانواده ها به ۵۰ تا ۷۵ درصد درآمد آن ها 
رســیده اســت. این امر علاوه بر فشــار اقتصادی، تبعات 
اجتماعــی و روانــی فراوانی نیز به همراه دارد.«قالیباف با 
بیان اینکه رشد حقوق سالانه قادر به جبران تورم نیست، 
اظهار داشت: »با توجه به شرایط موجود، اگر یک خانواده 
از دهک های پایین جامعه بخواهد پس انداز کند، ممکن 
است در طول ۷۰ سال هم نتواند یک خانه زیر ۱۰۰ متر 
تهیه کند. این وضعیت نیازمند راهکارهای فوری و عملی 

است.«
اقدامات مجلس در حوزه مسکن ��

بــه گــزارش »نقش اقتصــاد«، وی در خصوص اقدامات 
مجلس در این زمینه توضیح داد: »ما در مجلس یازدهم 
با اولویت بندی مسائل اقتصادی، قوانین جامعی برای تولید 
مسکن، کنترل نرخ اجاره، و حمایت از مستاجران تصویب 
کرده ایم. از جمله این قوانین می توان به فصل پنجم برنامه 
هفتم توســعه و قانون جهش تولید مسکن اشاره کرد که 
در آن ها شیوه های نوین ساخت وساز و تسهیل گری برای 

تامین زمین و وام پیش بینی شده است.«
نقش دولت و مردم در ساخت مسکن ��

قالیباف بر نقش مردم و بخش خصوصی در تولید مسکن 
تاکید کرد و گفت: »دولت نباید خود را متولی اصلی ساخت 
مسکن بداند، بلکه باید زمین و تسهیلات لازم را در اختیار 
مردم و شــرکت ها قرار دهد. امروز زمین به تنهایی ۵۰ تا 
۷۰ درصد هزینه تمام شــده مســکن را تشکیل می دهد. 
دولت باید زمین را به صورت رایگان یا با قیمت مناســب 

در اختیار اقشار نیازمند بگذارد.«
وی با اشــاره به تمرکز جمعیت در تهران و کلان شــهرها، 
اضافه کرد: »لازم اســت توزیع جمعیت به صورت متوازن 
انجام شود. در حالی که ۲۳ درصد جمعیت کشور در یک 
درصد از ســرزمین ایران، یعنی دشــت تهران، متمرکز 
شــده اند، ظرفیت های ســایر شــهرها و مناطق کمتر 

توسعه یافته باید مورد توجه قرار گیرد.«
افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان مطابق  ��

تورم در بودجه 1404
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اســلامی، 
همچنین در نشست خبری خود به موضوع بررسی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ و تأمین معیشت مردم پرداخت. وی 
با اشــاره به اینکه لایحه بودجه همچنان در کمیســیون 
تلفیق مجلس در حال بررسی است، گفت: »تمام تلاش 
ما این بوده که افزایش حقوق کارمندان و بازنشســتگان 
متناسب با نرخ تورم باشد و بتواند بخشی از فشار اقتصادی 

را جبران کند.«
جزئیات افزایش حقوق و معیشت ��

قالیباف اظهار داشت که حداقل حقوق کارمندان در سال 
آینده ۱۳ میلیون تومان و حداقل حقوق بازنشستگان ۱۱ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان پیش بینی شده است. او افزود: 
»در قانــون برنامــه هفتم، رشــد ۸ درصدی برای برخی 
هزینه ها در نظر گرفته شــده اســت. به این معنا که اگر 
حقوق افراد ۲۰ درصد افزایش یابد و شامل قوانین مرتبط 
با جوانی جمعیت شــود، ۸ درصد دیگر نیز به آن اضافه 

خواهد شد.«
ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی و دارو ��

رئیس مجلس همچنین از اختصاص ۱۱ میلیارد یورو ارز 

ترجیحی برای تأمین کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات 
مصرفی پزشکی خبر داد و گفت: »شیر خشک نیز به عنوان 
بخشی از تجهیزات پزشکی ضروری در این فهرست قرار 

گرفته است.«
اصلاح هزینه های جاری دولت ��

قالیباف با اشــاره به انتقادها از افزایش هزینه های جاری 
در لایحه بودجه، تأکید کرد: »از دولت خواســته ایم این 
بخش را اصلاح کند. اولویت اصلی ما در مجلس افزایش 
حقــوق و حمایــت از معیشــت کارگــران، کارمندان و 
بازنشستگان است، نه افزایش هزینه های اداری دولت.«

تأکید بر رشد اقتصادی و رفاه ��
قالیباف به رویکرد بودجه سال ۱۴۰۴ اشاره کرد و گفت: 
»معیشــت و رفاه مردم باید در کنار رشــد اقتصادی مورد 
توجه قرار گیرد. با سیاســت هایی که در پیش گرفته ایم، 
امیدواریم بتوانیم آثار تورم را کاهش داده و شرایط بهتری 

برای مردم فراهم کنیم.«
ریشــه تورم و گرانی در بهارســتان، پاستور و  ��

میرداماد است
رئیس مجلس در پاسخ به سوالی درباره  این که مجلس 
دوازدهم در اجرای وظایف نظارتی خود چه اقداماتی برای 
مهــار تورم و جلوگیری از افزایش قیمت ها دارد؟، عنوان 
کــرد: یــک وقتی گرانــی و تورم وجــود دارد اما جلوی 
فروشگاه ها می رویم و در آن جا می خواهیم با این موضوع 
مبارزه کنیم. کاســبان و مغازه داران این تورم را شــکل 
نمی دهند و راه حل گرانی نیز تنبیه آنان نیســت. البته 

منکر وجود گران فروشان نیستیم.
قالیباف تاکید کرد: ریشــه تورم و گرانی در بهارســتان، 
پاســتور و میرداماد اســت. یعنی مجلس و دولت و بانک 
مرکزی باعث گرانی هســتند. بانک ها یکی از علل وجود 
گرانی هســتند. افزایش نقدینگی و افرایش پایه پولی و 
کاهش ارزش پول ملی تورم آفرین اســت. از ســوی دیگر 
هزینه های دولت را بالا می بریم، رشــد اقتصادی وجود 
نــدارد ، بــرای آن اوراق صادر می کنیم و کیک اقتصاد را 
بزرگ نمی کنیم. جی دی پی را بالا نمیبریم و هزنیه های 

جاری را بالا می بریم
دیگر گشت ارشادی در قانون وجود ندارد ��

رئیس مجلس در پاسخ به این سوال که عده ای معتقدند 
اساســا در کشــور زیر ساخت های لازم برای اجرای قانون 
عفــاف و حجاب را نداریم و نهادهای متولی مانند نیروی 
انتظامی تجهیزات لازم مانند دوربین های پیشرفته برای 
ثبت تخلفات را در دسترس ندارند و آیا تدبیری برای انجام 
این زیر ساختمان ها شده و پیش بینی از وضعیت اجرای 
قانــون حجــاب ، گفت: زمانی که قانون عفاف و حجاب را 
در مجلــس دنبال می کردیــم برخی می گفتند ما قانون 
نداریم. به آنان می گویم که درباره حجاب قانون داشتیم 

و داریم.
وی ادامه داد: قوه قضاییه لایحه ای نه ماده ای تنظیم کرد 
و به دولت و سپس به مجلس داد. قوه قضاییه فقط بخش 
جرم انــگاری و قضایی را لحاظ کرده بود؛ بنابراین آن رابه 
دولت فرســتادیم و ۱۴ ماده شــد. اما مجلس تمامی ابعاد 
حجاب را در نظر گرفت و فهمیدیم نباید ســلبی به این 
موضــوع نــگاه کنیم باید ایجابی هم نــگاه کنیم و ابعاد 
فرهنگی، هویتی ، سیاسی ، اجتماعی و ... را در نظر بگیریم. 
مجلس به این موضوع ایجابی نگاه کرد. در اتفاق ســال 
۱۴۰۱ مجلس در گزارشی ۳۱ دستگاه را مسئول پوشش 
قوانین حجاب دانســت و رســماً در صحن مجلس گفتیم 

که از ۳۲ دستگاه ، ۳۱ دستگاه به وظایف خود عمل نکرده 
است. غیر از نیروی انتظامی که به وظایف خود عمل کرده 
است و در همه جا دنیا گاهی اشکال بوجود می آید، بقیه 
دســتگاه ها به وظایف خود عمل نکردند. قانون عفاف و 
حجاب وظایف دستگاه ها را در قبال حجاب مشخص کرد. 
البتــه در بخش جرم انــگاری تلاش کردیم این لایحه را 
سطح بندی کنیم. در این لایحه جلوی هر گونه درگیری 
و اقدام مستقیم را گرفته ایم. دیگر گشت ارشادی در قانون 
وجود ندارد و ضمانت اجرایی آن را مشخص کردیم. کشف 
حجاب، بدحجابی و برهنگی در این لایحه ســطح بندی 

شده است.
وظیفه مجلس و دولت اســت که با هم شرایط را  ��

پیش بینی کنند
وی در پاســخ به این ســوال که با توجه به روی کار آمدن 
دولت جدید در آمریکا و امکان رخداد فشــار حداکثری 
مانند دولت اول ترامپ که فروش نفت به ۳۰۰ هزار بشکه 
در روز رسید و در بودجه ۱۴۰۴ فروش نفت یک میلیون 
و هشــتصد هزار بشکه پیش بینی شده است، آیا مجلس 
از دولت خواســته اســت تا نقشه دومی برای جلوگیری از 
کسری بودجه شدید ارائه دهد؟ گفت: این وظیفه مجلس 
و دولت است تا باهم شرایط را پیش بینی کنند. صادرات 
نفــت مــا در حال حاضر با  وجود تحریم به یک میلیون و 
هفتصد هزار بشکه در روز رسیده است. پس معلوم می شود 
با این شرایط هم می شود کار انجام داد. اما این که دشمن 

بتواند هرکار بخواهند بکند، درست نیست.
وی ادامه داد: البته سختی ها و هزینه های تحریم را متوجه 
هســتیم. امروز با پیش بینی شــرایط دنیا و نوع رفتار ما با 
همســایگان و مجموعه هایی مانند شــانگهای و بریکس 
حتما میتوانیم از چنین موضوعاتی پیشــگیری کنیم و 
حتما شــرایط خاص دنیا و کشــور و موارد کسری بودجه 
پیش بینی شــده است و گفت گوهایی انجام شده است و 

متوجه این موضوعات هستیم.
ما خودروســاز نیستیم و حداکثر مجموعه ساز  ��

هستیم
رییس مجلس در پاسخ به سوالی درباره مافیای خودرو و 
اقدامــات مجلــس بــرای حذف مافیای خــودرو گفت: 
نمی گویــم خــودرو مافیا دارد یا ندارد اما در حوزه خودرو 

در نوع سیاست گذاری اشتباه کردیم.
وی افزود: امروز با فروش خودرو لاتاری برگزار می کنیم، 
از مردم ثبت نام کرده و عده ای برنده می شوند که این ها 
اشکال است چون وقتی رقابت نباشد این اتفاق می افتد. 
حتی اگر به تولید بیش از اندازه رانت بدهیم خودمان به 
دست خودمان تولید را از بین می بریم. تولید باید درون زا 

باشد.
رییس مجلس ادامه داد: رقابت را در حوزه بازار خودرو در 
کشــور از بین برده ایم. برای حمایت از خودروی داخلی 
می گوییم تعرفه روی ماشــین بســته شود تا این صنعت 
خراب نشوداما این تعرفه موقت و مشروط و کاهنده نیست 
نتیجه این می شود که ۴۰ سال بعد از تولید پیکان وضعیت 

خودرو همچنان همان است.
قالیباف تاکید کرد: ما خودروســاز نیســتیم و حداکثر 
مجموعه  ساز هستیم؛ امروز اگر بخواهد یک پلفترم خودرو 
آماده و اجرا شود نزدیک به ۵/۱ تا ۲ میلیارد دلار هزینه 
پلتفرم برای طراحی ماشــین اســت که باید حداقل ۴۰ 

میلیون تیراژ در ۱۰ سال داشته تا به سود برسد.
وی افــزود: مــا به جای آنکه تعرفه ها را کاهنده کنیم بالا 

می بریم اما چه زمانی خودروســاز تحول ایجاد می کند؟  
به خودروساز بگوییم تعرفه ۴۰۰ درصد را اعمال می کنیم 
تا خودروهای دیگر  رقابت نکند اما در ۱۵ سال دیگر سال 
به سال تعرفه کاهش پیدا می کند تا اگر خودروساز تحولی 
نداشــت ظلم به مردم نشــده و ماشینی با ایمنی و مصرف 
سوخت کم داشته باشد پس نگوییم مافیا بلکه بگوییم ما 

در سیاست گذاری درست عمل نکردیم.
قالیباف بیان کرد: اصرارکردم واردات خودرو شــود بعد 
همه مخالفت ها را دیدند. خودروسازان بزرگ دنیا را نگاه 
کنید که با هم همکار و شریک می شوند در کشور ما هر 

روز خودروسازان قطعات وارد کرده و تجمیع می کنند.
وی افزود: در واکنش به قانون واردات می گویند ارز برای 
واردات نداریم پس چه طور در ســال ۱۴۰۲،  ۸ میلیارد 
برای واردات  قطعات داده شد و اکنون برای واردات خودرو 
می گویند دلار نداریم؟ البته حرفم به این معنا نیست که 
افــراد قابلــی برای طراحی خودرو نداریم بلکه افراد قابلی 
هستند و ما هم مصمم هستیم کما اینکه کمیسیون تلفیق  
بودجه تعرفه واردات خودرو را به ۶۰ درصد رساند و تصویب 

کرد.
حمایت ایران از لبنان با قدرت ادامه پیدا خواهد  ��

کرد
رئیس قوه مقننه در ادامه نشست مطبوعاتی خود در پاسخ 
به این پرسش که پس از پیروزی لبنان بر رژیم صهیونیستی 
جمهوری اســلامی ایران به ویژه مجلس شورای اسلامی 
چــه برنامه هایی برای حمایت از مردم لبنان دارد؟ گفت: 
طبیعتاً پیوند ما با مردم لبنان پیوندی بســیار قدیمی و 

تاریخی اســت؛ چند وقت قبل که خیلی دور هم نیســت 
مقام معظم رهبری به نقش علما و بزرگان دینی و بزرگان 
لبنان و فرهنگ اســلامی و شــیعی در ایران اشاره کردند؛ 
بنابراین میان دو کشور پیوندهای بسیار عمیق فرهنگی، 
اجتماعی و دینی وجود دارد؛ همینطور که این ارتباطات 
تا به امروز بوده اســت حتماً در آینده نیز با همین قدرت 

ادامه پیدا خواهد کرد.
وی افزود: این نگاه چه برای لبنان و چه برای همه کشورهای 
اسلامی و چه برای همسایگان و به ویژه جبهه مقاومت از 
اولویت های سیاست های ما بوده است؛ همانطور که اشاره 
کردم، ما حتماً می توانیم در کشــورهای اسلامی و جبهه 
مقاومــت از این فرصت ها برای تحول در زیرســاخت ها، 
امنیت خوب و پیشــرفت و حفظ عزت و کرامت اســتفاده 

کنیم.
حکمرانی در فضای مجازی شرط عقل است ��

قالیباف در ادامه نشست مطبوعاتی روز چهارشنبه ۷ آذر 
خود در پاسخ به موانع مقابله با رفع فیلترینگ و کمک به 
دولــت بــرای رفع آن ها عنوان کرد: من در زمان انتخابات 
خیلی شفاف و روشن اشاره کردم که با فیلترینگ به شکلی 
که الان وجود دارد، مخالف هستم. اساس فیلترینگی که 
امروز با آن روبرو هستیم، حوادثی بود که در سال ۱۴۰۱ 
اتفاق افتاد و واقعاً نیز لازم بود این کار انجام شــود اما به 
نظر من ادامه آن به شکل فعلی صحیح نبود و ما باید زودتر 

از این در این زمینه تصمیم می گرفتیم.
وی اظهار کرد: امروز که نزدیک به دو ســال اســت که 
فیلترینگ اعمال می شود، باید بازگردیم و ببینیم که آیا 

به اهدافی که برای کاهش آســیب های اخلاقی و تامین 
امنیت روانی داشــتیم، دســت یافتیم؟ ما فیلترینگ را بر 
اســاس یک تصمیم اضطراری اتخاذ کردیم اما امروز یک 
محکی می توان انجام داد و دید که آیا واقعاً اهداف تحقق 
پیدا کرده یا خیر؛ امروز وقتی به اعداد و ارقام و گزارشات 
و اخبــار نــگاه می کنیم می بینیم کــه این موضوع تایید 
نمی شــود. از طرف دیگر باید به این پرســش پاسخ دهیم 
که آیا قبول داریم که باید از ایجاد آســیب های اخلاقی و 
اخــلاق در امنیــت روانــی جلوگیری کنیــم و باید یک 

حکمرانی در فضای مجاز داشته باشیم؟
رئیس مجلس گفت: حکمرانی در فضای مجازی شــرط 
عقل است و تجربه دنیا نیز در این زمینه وجود دارد و ما 
حتماً لازم داریم که این کار را انجام دهیم؛ امروز بحث بر 
سر چگونگی انجام این کار است. فیلترشکن هایی که امروز 
مورد استفاده قرار می گیرند هم هزینه اضافی به خانواده ها 
وارد کرده و هم آســیب های اخلاقی بدتر شــده و حتی 
آسیب هایی در حوزه امنیت شبکه نیز ایجاد شده است و 
حتی اســتفاده از پهنای باند خارجی بیشــتر شده است؛ 
بنابرایــن معتقدیــم باید این کار را با یک درایت و روش و 

یک پختگی و برنامه ای دقیق پیش ببریم.
قالیباف عنوان کرد: در جلسه اخیر سران قوا این موضوع 
مورد بحث قرار گرفت و یک جمع بندی انجام شــد و 
کارشناســان در حال انجام کار هستند. به نظر من در 
این خصوص چند گام باید برداشته شود که اولین آن ها 
تقویت پلتفرم های داخلی اســت؛ یکی از اتفاقاتی که 
در دوران فیلترینــگ رخ داد ایــن بود که پلتفرم های 
داخلی توانســتند مقداری جای خود را پیدا کنند اما 
اگر رقابت نباشند معتقدم که به سرنوشت خودروسازها 

گرفتار خواهند شد.

زینب فدایی
روزنامه نگار
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پشت پرده مذاکرات هسته ای 
 بروکسل »میانجی« تهران و واشنگتن خواهد شد؟

 در حالی دهمین سال اجرای برجام فرا رسیده که آخرین بندهای 
موســوم به »غروب آفتاب« نیز در حال به پایان رســیدن است. 
تحقق این امر به آن معنا اســت که براســاس قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت تمام تحریم های نظامی و اقتصادی ایران به نقطه 
پایان خواهند رسید. در چنین شرایطی به نظر می رسد آمریکا 
و تروئیکای اروپایی قصد دارند با دنبال کردن پروژه ای سیاسی 
زمینه لازم برای فعال کردن »مکانیزم ماشــه« از یک ســو و از 
سوی دیگر دور جدید مذاکرات اتمی با تهران را آغاز کنند. غرب 
برای رســیدن به این نقطه تئاتر نســبتاً طولانی را آغاز کرده که 
پرده نخست آن، سفر رافائل گروسی دبیرکل آژانس بین المللی 

انرژی اتمی به ایران است.
رد پیشنهاد سخاوتمندانه ایران با قطعنامه شورای حکام ��

با آنکه پیروزی مسعود پزشکیان و انتخاب سید عباس عراقچی 
به عنوان وزیر امور خارجه ایران نخستین پالس مثبت از سوی 
تهران به ســوی وین و واشــنگتن برای احیای برجام یا امضای 
توافق جامع تر بود اما ســفر گروســی به تهران به این روند جدید 
نوعی رسمیت بخشید. در جریان این سفر گروسی ضمن دیدار 
با مسئول سازمان انرژی اتمی ایران، این فرصت را به دست آورد 
تا در قامت میانجی با مســعود پزشــکیان و عباس عراقچی نیز 
دیدار و گفتگوکند. در جریان این ســفر، تهران این وعده را داد 
که اگر قطعنامه پیشنهادی تروئیکای اروپایی با محوریت انگلیس 
در شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران به 
تصویب نرسد، ایران نیز حاضر به توقف انباشت اورانیوم حاصل 
از غنی سازی ۶۰ درصد خواهد بود. عدم پذیرش این پیشنهاد 
ســخاوتمندانه ایران و تصویب قطعنامه ضدایرانی در شــورای 
حکام در حالی صورت می گیرد که به نظر می رسد اینبار بروکسل 
و لندن قصد دارند تا با روی کارآمدن دولت ترامپ و اضافه شدن 

آمریکایی ها به میز مذاکره، در نقش »پلیس بد« قرار بگیرند.
سیگنال های مخفی مذاکره ��

پــرده دوم از نمایــش اتمی ایــران و غرب، زمزمه ها در خصوص 
دیدارهــای احتمالــی نمایندگان جمهوری اســلامی با برخی 
چهره های اروپایی- آمریکایی بود. به عنوان مثال هفته گذشته 
روزنامه نیویورک تایمز در مقاله ای از دیدار مخفی ایلان ماسک 

و سعید ایروانی نماینده دائم ایران در سازمان ملل خبر داد. در 
جریان این دیدار ظاهراً ایلان ماســک از همکاری میان تهران-
واشــنگتن اســتقبال کرده مشروط بر آنکه ایران دیگر به دنبال 
نابودی اسرائیل نباشد و اقدامی برای ساخت سلاح اتمی انجام 
ندهد! با وجود تکذیب این خبر از ســوی وزارت امور خارجه اما 
بســیاری از تحلیلگران با جدی گرفتن این نشــانه ها از برقراری 
ارتباط میان میان ایران و تیم ترامپ از یک سو و از سوی دیگر 

چشم انداز مذاکرات اتمی میان طرفین سخن می گویند.
جدیدترین اخبار مربوط به مذاکرات اما اعلام رسمی دیدار سعید 
ایروانی با انریکه مورا قائم مقام مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و ســپس دیدار وی با نمایندگان تروئیکای اروپایی در روز 
جمعه هشتم آذرماه در ژنو است. باز شدن باب گفتگومیان ایران 
و غرب موضوع جدیدی نیست اما پس از سه سال وضعیت تعلیق 
در این روابط، به نظر می رسد طرفین به درکی مشترک نسبت 
به خطوط قرمز و حساســیت های یکدیگر دســت یافتند. عباس 
عراقچــی در جریــان گفت وگوی ویژه خبری صراحتاً اعلام کرد 
که ایران در صورت آماده بودن طرف مقابل آماده مذاکره و تفاهم 
اســت. تفاهمات اخیر ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
تروئیکای اروپایی امیدها برای جلوگیری از فعال شدن مکانیزم 
ماشه را افزایش داده اما برخی تحلیلگران معتقدند نبرد طوفان 
الاقصی و به دنبال آن برخورد مســتقیم نظامی ایران- اســرائیل 
ســبب تغییر برخی واقعیت هــای ژئوپلیتیکی و بازتنظیم نظام 

تحلیلی طرف غربی شده است.
»بی بی« و پلن بی ��

بنیامیــن نتانیاهو نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی به عنوان 
بزرگ ترین حامی فعال شــدن »مکانیزم ماشــه« علیه تهران در 
ماه های اخیر سعی کرده است به جای مذاکره و توافق دیپلماتیک 
با ایران از راهبرد دیگری به نام »پلن بی« رونمایی کند. در این 
طرح ضدایرانی، قرار اســت غرب با اســتفاده از اهرم تحریم ها 
)احیای کمپین فشــار حداکثری( و ایجاد تهدید معتبر نظامی 
)حملــه به ســایت های اتمی(، کاری کند کــه ایران دیگر توان 
اقتصادی و اراده سیاسی لازم برای عبور از خطوط قرمز غرب را 
نداشــته باشــد. در کنار عوامل فوق، دســتگاه تبلیغاتی و لابی 
اسرائیل در آمریکا و اروپا نیز همچنان در حال تقویت این شایعه 
می باشد که ایران حامی نظامی روسیه در جنگ اوکراین است. 
مجموعه عوامل فوق سبب می شود تا تحولات جاری در مذاکرات 
اتمی با عینک بدبینی رصد شده و نسبت به آن قضاوت عجولانه 

یا خوشبینی بی موردی صورت نگیرد.
 همه یا هیچ؛ رویکرد جدید غرب در مواجهه با ایران ��

شاید افزایش زمزمه ها در خصوص احتمال آغاز مذاکرات اتمی 
میان ایران و غرب تنها برای دولتمردان و کارشناسان معتقد به 
کاهش تنش و گسترش روابط با کشورهای غربی خبری جذاب 
باشد. تشدید روند جنگ سرد جدید میان آمریکا، چین و روسیه 
سبب شده است تا غربی ها به مانند گذشته اولویتی برای مسائل 
منطقــه خاورمیانــه به صورت عام و برنامه اتمی ایران به صورت 
خاص نداشته باشند. برهمین اساس واشنگتن- بروکسل ترجیح 
می دهند به جای حرکت به سمت توافق های کوچک و تاکتیکی 
با ایران، وارد بازی »مرگ یا زندگی« شــوند. در این سیاســت 
جدید، جمهوری اسلامی ایران یا باید تن به توافقی جامع دهد 
که در آن به تمام نگرانی های غرب در خصوص اسرائیل، هسته ای، 
محور مقاومت، موشــکی، حقوق بشــر و صدالبته توسعه روابط 
راهبردی با روسیه و چین پاسخ دهد یا در غیر این صورت غربی ها 
ترجیح می دهند با کمک اسرائیل و کشورهای عرب منطقه ایران 
را وارد فرآینــد »پلــن بی« کرده و با اســتفاده دو ابزار تحریم و 
تهدید نظامی رفتار ایران را در سطح منطقه غرب آسیا مدیریت 
کنند و تهران را تبدیل به بازیگری پیش بینی پذیر نمایند. نتیجه 
نهایی سیاســت دوم، کلنگی شــدن ایران در میان مدت خواهد 

بود.

محمد بیات
روزنامه نگار
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در اسرائیل هم 
نخست وزیر 
بنیامین 
نتانیاهو، 
پذیرش متن 
توافق آتش 
بس با لبنان را 
اعلام کرد.

قبل از این، 
دولت و حزب 
الله لبنان 
موافقت خود را 
با متن طرح 
پیشنهادی 
آمریکا برای 
برقراری آتش 
بس میان 
حزب الله لبنان 
و اسرائیل 
اعلام کرده 
بود.

پنجشنبه- 8 آذر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1952

ان
جه

 و 
ان

ایر بازتاب

صالحی خبر داد: تداوم تلاش ها برای رفع 
محدودیت های برخی هنرمندان ممنوع الفعالیت

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی از تداوم تلاش هــا برای رفع 
محدودیت هــای برخی هنرمندان ممنوع الفعالیت با مســاعدت 
دستگاه های قضایی، نهادهای امنیتی خبر داد.سیدعباس صالحی 
در حاشــیه جلســه دیروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: فرصت های جدید را در جشــنواره فجر در دولت چهاردهم 
پیگیری خواهیم کرد. در جشنواره امسال طبعاً بسیاری از کارهای 
آن در دولت ســیزدهم صورت گرفته، اما اتفاقاتی هم در دولت 
چهاردهم رخ داده که در این دوره دیده می شود.وی افزود: بخش 
قابل توجهی از فیلم ها مسیر خودشان را طی کرده اند البته در سه 
تا چهار ماه اخیر هم برخی فیلم ها آغاز به کارش انجام شده است.

وزیــر فرهنگ درباره وضعیت هنرمندان ممنوع الفعالیت، یادآور 
شد: یک رویکرد قابل توجه همین بوده است که ما در این مسیر 
تلاش کردیم رفع محدودیت ها با مساعدت دستگاه های قضایی، 
نهادهای امنیتی انجام شود و نسبت به بخش قابل توجهی از آنان 
رفع ممنوعیت صورت گرفته اســت که خودش را نشان می دهد.
صالحی ادامه داد: الان نمی خواهیم در رسانه ها از افراد نام ببریم، 
امــا بخــش دیگری هم در شــرف وقوع اســت که ان شــاءالله با 
گفت وگوهایی که داریم مســئله تعقیب شــود و به انجام برســد. 
البته برخی از هنرمندان بحث های قضایی دارند که با دســتگاه 

قضایی هم در حال گفتگوهستیم. 

عارف: نمی گوییم که در چه شرایطی دولت را 
تحویل گرفتیم

محمدرضا عارف در حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی 
ایکــس نوشــت: بزرگان و نخبگانی که تریبــون در اختیار دارند 
بدانند مهمترین مســئله امروز »آرامش بخشی« به جامعه است. 
مــا نمی خواهیــم بگوییــم که در چه شــرایطی دولت را تحویل 
گرفته ایم. می دانیم که آرامش، شــرط پیروزی کشــور است و از 
بی تدبیری اســت که »آرامش کشــور« از بین برود. افرادی که 
مســئولیت فرهنگی دارند،  تریبون دارند و نقد می کنند، راهکار 

هم ارائه دهند.

قالیباف : انتصاب ظریف به عنوان معاون رئیس 
جمهور خلاف قانون است

رئیس مجلس درباره انتصاب ظریف به عنوان معاون رئیس جمهور 
گفت: من قبلا هم گفتم که این کار خلاف قانون است و باید روال 

قانونی برای رسیدگی به آن طی شود.
محمدقالیباف رئیس مجلس در پاســخ به اعتراض حمید رسایی 
نماینده تهران در مجلس، درباره خوانده نشدن گزارش کمیسیون 
امنیت ملی درباره انتصاب ظریف به عنوان معاون رئیس جمهور 
تاکید کرد: گزارش کمیسیون امنیت ایراد داشته و به کمیسیون 
ارجاع شــده اســت. این گزارش به دلیل نبودن رئیس کمیسیون 

هنوز به صحن علنی ارجاع نشده است.
قالیبــاف همچنیــن درباره انتصــاب ظریف به عنــوان معاون 
رئیس جمهــور هــم گفت: من قبلا هــم گفتم که این کار خلاف 

قانون است و باید روال قانونی برای رسیدگی به آن طی شود.

نماینده مجلس : اجازه به دولت برای واردات 
بنزین و فرآورده ها، تصویب شد

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: کمیسیون 
تصویب کرد که دولت اجازه دارد در صورت نیاز نسبت به واردات 

بنزین و فرآورده ها به کشور اقدام کند.
محســن زنگنــه در واکنش به انتشــار اخباری دربــاره مخالفت 
کمیسیون تلفیق با واردت بنزین گفت: واردات بنزین به کشور پیرو 

مصوبات کمیسیون تلفیق ممنوع نشده است.
وی توضیــح داد: دولــت در لایحــه بودجه ۶۵ هزار میلیارد تومان 
منابع برای واردات بنزین پیش بینی کرده بود که کمیســیون در 
مصوبه خود، محدودیت در این بخش را از میان برداشت تا قیمت 
بنزین افزایش پیدا نکند.زنگنه افزود: براین اســاس کمیســیون 
تصویب کرد که دولت اجازه دارد در صورت نیاز نسبت به واردات 
بنزین و فرآورده ها به کشــور اقدام کند.وی با تاکید بر اینکه این 
مصوبه به نفع مردم است، مجددا گفت: دولت در لایحه پیش بینی 
کرده بود که تا سقف ۶۵ هزار میلیارد تومان در سال آینده واردات 
بنزین صورت گیرد و ما این محدودیت واردات را از میان برداشتیم. 

رسائی : ظریف هرهر می خندد و مجلس را 
مسخره می کند

حمید رسایی نماینده تهران خطاب به قالیباف گفت: آقای ظریف 
مجلس را مســخره کرد، او خندید. هرهر می خندید و می گفت 
کــه مجلــس قــرار اســت مــن را عــزل کنــد. به چه کســی 
می خندید؟حمیدرســایی نماینده تهران در صحن علنی دیروز 
مجلس گفت: الان دولت ۷۴ تا آیین نامه اجرایی باید برای برنامه 
هفتم ارائه بده اولی ارائه نداده ولی کسی نمی آید چیزی بگوید 
چون دولت تازه شــروع به کار کرده اســت؛ این الزام الان خیلی 
معقول نیســت؛ اما انتصاب غیرقانونی که دیگر در اختیار دولت 
اســت.وی ادامه داد: اگر قرار اســت قانون را بشکنیم به نفع مردم 
بشــکنیم چرا به نفع گردن کلفت ها بشــکنید؛ اگر قرار اســت 
بی قانونی کنیم به نفع مردم بی قانونی کنیم. چرا در مقابل کسی 
که انتصابش غیر قانونی است امضای او غیرقانونی است حضورش 
غیرقانونی است به نفع او دهان مان را ببندیم.  رسایی افزود: آقای 
قالیبــاف! آقای ظریف مجلس را مســخره کرد، او خندید. هرهر 
می خندید و می گفت که مجلس قرار اســت من را عزل کند. به 
چــه کســی می خندید؟ چرا حتی یک مکاتبــه از مجلس با قوه 
قضاییه صورت نگرفته که این انتصاب غیرقانونی اســت باید با او 

برخورد شود باید او عزل شود.

بازگشت 
به خانه

پایان جنگ حزب الله
 لبنان - اسرائیل با اجرای آتش بس

آتش بس میان اسرائیل و حزب الله لبنان از ساعت 
۴ بامداد دیروز چهارشنبه آغاز می شود.

سران فرانسه و آمریکا در بیانیه مشترک، برقراری 
آتش بس میان لبنان و اسرائیل را اعلام کردند.

در اســرائیل هم نخســت وزیر بنیامین نتانیاهو، 
پذیرش متن توافق آتش بس با لبنان را اعلام کرد.

قبــل از این، دولت و حزب الله لبنان موافقت خود 
را با متن طرح پیشــنهادی آمریکا برای برقراری 
آتش بس میان حزب الله لبنان و اســرائیل اعلام 
کــرده بود. این طرح آتش بس در نتیجه مذاکرات 
فرســتاده امریکا "آموس هوکشــتاین" با لبنان و 
اســرائیل تهیه شــده است. این آتش بس، به چند 
ماه جنگ شــدید و خونین میان اســرائیل و حزب 
الله لبنان پایان می دهد. متن توافق آتش بس میان 
لبنان و اســرائیل به صورت رســمی منتشر نشده 
اســت اما رســانه های متعــددی در منطقه متن 
مشابهی را منتشر کرده اند. عقب نشینی نیروهای 
نظامــی حــزب الله لبنان از جنوب لبنان و جنوب 
رودخانه لیطانی در جنوب این کشــور، مهم ترین 
بخش از متن توافق آتش بس با اســرائیل اســت. 
همچنین رسانه ها می گویند براساس متن توافق 
آتــش بــس، در صورت بروز نقــض متن توافق، از 
طریق کمیته نظارت امریکا به دولت لبنان، اخطار 
داده می شود. اگر دولت لبنان، این نقض را برطرف 
نکند ارتش اســرائیل به صورت مســتقیم دخالت 

خواهد کرد.
بخش هایی از متن آتش بس: ��

- حزب الله و همه گروه های مسلح دیگر در خاک 
لبنان هیچ عملیات هجومی علیه اسرائیل نخواهند 

داشت.
- اســرائیل متعهد می شود هیچ عملیات هجومی 
علیــه اهداف در لبنان شــامل زمیــن، هوا و دریا 

نخواهد داشت.
- تنها ارتش لبنان اجازه خواهد داشــت درجنوب 

لبنان مستقر شود.
- اســرائیل و لبنــان به اهمیــت قطعنامه ۱۷۰۱ 

شــورای امنیت سازمان ملل متحد تاکید خواهد 
کرد.

- توافق آتش بس، حق اســرائیل و حق لبنان در 
دفاع از خود را نقض نمی کند.

- نیروهــای امنیتی رســمی و ارتــش لبنان تنها 
مجموعه های مســلحی خواهند بود که در جنوب 

لبنان، می توانند حضور داشته باشند.
- هر گونه فروش یا واردات یا تولید تســلیحات یا 
مــوارد مرتبــط با آن در لبنان، زیرنظارت و کنترل 

دولت لبنان خواهد بود.
- همه تاسیســات غیرمجاز مرتبط با تولید سلاح 
یا مواد مرتبط با آن در لبنان برچیده خواهد شد.

- همه تاسیســات زیرساختی و پایگاه های نظامی 
غیرمجاز در جنوب لبنان برچیده و همه تسلیحات 
غیرمجاز که با این متن آتش بس در تعارض هستند 

توقیف و مصادره می شوند.
- کمیته ای پذیرفته شده از سوی اسرائیل و لبنان 
بــرای نظــارت و کمک به تضمین اجرای متن این 
تعهدات تشکیل می شود. اسرائیل و لبنان هر گونه 
نقــض متــن توافق آتش بس را بــه این کمیته و 

یونیفیل اطلاع خواهند داد.
یونیفیل، نیروهای پاسدار صلح سازمان ملل متحد 

مستقر در مرز لبنان - اسرائیل هستند.
- نیروهای امنیتی رســمی و ارتش لبنان در طول 
خط مرزی و نقاط عبور در جنوب لبنان مســتقر 

می شود.
- اســرائیل به صورت تدریجی از جنوب لبنان به 
پشــت خط آبی }مرز لبنان - اســرائیل{ در مدت 

حداکثر ۶۰ روز عقب نشینی می کند.
- امریکا، مذاکرات غیرمســتقیم میان اســرائیل و 
لبنان برای دست یابی به توافق درباره خط مرزی 

مشترک را تسهیل می کند.
درباره دیگر جزئیات متن توافق آتش بس، خبرنگار 
الجزیــره گفت براســاس این توافق، شــماری از 
نظامیان امریکایی مســتقر در ســفارت این کشور 
در لبنان بر اجرای این توافق و کمک و پشتیبانی 
بــه ارتش لبنان و اجرای متن توافقنامه آتش بس 

نظارت خواهند کرد.
رسانه های اسرائیلی می گویند آتش بس از ساعت 
۴ صبح چهارشنبه شروع می شود. همزمان ارتش 
اسرائیل نیز شروع به عقب نشینی از جنوب لبنان 
خواهد کرد. این عقب نشینی در مدت حداکثر ۶۰ 
روز انجام و تکمیل می شود. در این مدت، نیروهای 
ارتــش لبنــان در جنــوب این کشــور جایگزین 

می شوند.
هیاتــی زیــر نظر امریکا، نظارت بر اجرای بندهای 

توافق آتش بس را برعهده خواهد داشت.
رویترز نوشــت براســاس متــن توافق آتش بس، 
نیروهای ارتش لبنان در منطقه جنوب این کشور 

مستقر خواهد شد. حضور نظامی حزب الله لبنان 
در جنــوب لبنــان و جنــوب رود لیطانی به پایان 

خواهد رسید.
وزیر خارجه لبنان )عبدالله بوحبیب( گفت ارتش 
لبنان آماده استقرار ۵ هزار سرباز در جنوب لبنان 
همزمان با عقب نشــینی نیروهای اســرائیلی از 

جنوب این کشور است.
همچنیــن امریکا در بازســازی زیرســاخت های 
تخریــب شــده در لبنــان در حملات اســرائیل 

مشارکت خواهد کرد.
نتانیاهو: آتش بس با لبنان برای تمرکز بر ایران ��

بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل هم روز سه 
شنبه گفت اسرائیل آماده اجرای توافق آتش بس 
با لبنان اســت و به هر مورد نقض توافق از ســوی 

حزب الله لبنان با قدرت پاسخ خواهد داد.
نتانیاهــو درباره ایران هم مدعی شــد: بخش های 
بزرگــی از توانایی های دفاع هوایی ایران و توانایی 
این کشور برای تولید موشک را نابود کردیم. بخش 
بزرگی از برنامه هسته ای ایران را نابود کردیم. من 
متعهد هســتم هر آنچه برای منع ایران از کســب 

سلاح هسته ای است انجام می دهیم.
 نتانیاهــو همچنین گفت اگر حزب الله، آتش بس 
را نقض کند اســرائیل، بــا همکاری امریکا آزادی 
کامل اقدام نظامی را خواهد داشت. وی گفت اگر 
حــزب الله حملــه کند یا تونــل حفر کند یا توافق 

آتش بس را نقض کند حمله می کنیم.
نتانیاهو ۳ دلیل را برای پذیرش آتش بس با لبنان 
از ســوی کابینه اســرائیل اعلام کــرد: دلیل اول 
پذیرش آتش بس، کسب آزادی لازم برای تمرکز 
بر تهدید ایران است.دلیل دوم، تمرکز بر تجهیز و 
تســلیح ارتش اســرائیل اســت. دلیل ســوم هم 
جداکــردن حــزب الله لبنان از صحنه جنگ فعلی 
در غزه و تنها ماندن حماس در صحنه جنگ است.

او ادامه داد بشار اسد )رئیس جمهوری سوریه( با 

آتــش بــازی می کند و حزب الله را دهه ها به عقب 
باز گرداندیم.

بیانیه مشترک سران فرانسه و امریکا ��
سران امریکا و فرانسه در بیانیه ای مشترک از توافق 
آتش بس میان لبنان و اسرائیل خبر دادند و گفتند 

این توافق باعث بازگشت آرامش می شود.
جو بایدن و امانوئل مکرون روز سه شنبه در بیانیه 
مشــترک گفتند توافق آتش بس در لبنان باعث 
می شود شرایط لازم برای بازگشت آرامش را فراهم 

خواهد کرد.
سران فرانسه و امریکا در بیانیه مشترک خود گفتند 
که این دو کشور برای تضمین اجرای بندهای متن 

توافق آتش بس تلاش خواهند کرد.
جــو بایدن رئیس جمهــور امریکا گفت آتش بس 
میــان اســرائیل و حــزب الله از ســاعت ۴ صبح 

چهارشنبه اجرایی می شود.
آتش بس اسرائیل - حزب الله لبنان با میانجیگری 

فرانسه و امریکا انجام شد.
بایــدن گفــت که هدف توافق آتــش بس، توقف 

عملیات های جنگی و نزاع به شکل دائمی است.
عضو ارشد حزب الله: حزب الله باقی می ماند

"حســن فضل الله" نماینده پارلمان لبنان و عضو 
ارشد حزب الله لبنان روز سه شنبه گفت این گروه 
بعد از پایان جنگ با اسرائیل، باقی خواهد ماند به 
ویژه از طریق کمک به بازگشــت آوارگان لبنانی و 
بازسازی مناطق تخریب شده در حملات اسرائیل 
خواهــد کرد.همچنین شــماری از شــهروندان 
اســرائیلی با تجمع مقابــل وزارت امنیت داخلی 

اسرائیل، به آتش بس با لبنان اعتراض کردند.
در اعضای کابینه کوچک )کابینه جنگ یا کابینه 
امنیتی( اســرائیل، همه وزیران با توافق آتش بس 
موافقت کردند و تنها مخالف، بن غفیر وزیر امنیت 
داخلی بود. بن غفیر، وزیر تندرو و راســت افراطی 

است.

فرمانــده کل قــوا در دیدار مســئولان و فرماندهان نیروی 
دریایــی ارتــش تاکید کردند که مهمترین وظیفه نیروهای 

مسلح افزایش آمادگی و توان رزم است.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم 
کل قوا در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش 
با گرامیداشت سالروز ۷ آذر ۱۳۵۹ و حماسه آفرینی ناوچه 
پیــکان در مقابل دشــمن بعثی کــه روز نیروی دریایی نام 
گرفته است، نیروی دریایی را در دنیای امروز نیرویی حیاتی 
و تعیین کننــده خواندنــد و با تحســین فعالیت بخش های 

مختلف عملیاتی، اطلاعاتی، پشتیبانی، سازندگی و نوآوری 
در نیروی دریایی ارتش، گفتند: جهت گیری نیروهای مسلح 
به ویــژه نیروی دریایی در همــه فعالیت ها و برنامه ریزی ها 

باید متمرکز بر افزایش آمادگی و توان رزم باشد.
حضــرت آیــت الله خامنه ای، افزایش تــوان رزمی را باعث 
پیشــگیری از تهاجم دشــمن دانستند و افزودند: مهم ترین 
کار نیروهای مســلح پیشگیری از تهاجم است بنابراین باید 
بــه گونــه ای عمل و تــوان رزمی کشــور را در نگاه و رصد 
بدخواهان ایران برجسته کنید که به معنی واقعی احساس 

کنند هرگونه برخورد برای آنها هزینه ســنگینی به دنبال 
خواهد داشت.

رهبر انقلاب اســلامی، استمرار مأموریت های دریانوردی را 
ضروری برشمردند و گفتند: همچنان که پیش از این گفته 
شد می توان مأموریت چند ماهه ناوگروه ۸۶ و جزئیات آن 

را با زبان و ابزار هنر به افکار عمومی منتقل کرد.
در ابتــدای ایــن دیدار امیر دریــادار ایرانی فرمانده نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران گزارشی از برنامه ها 

و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف بیان کرد.

در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش مطرح شد
تاکید فرمانده کل قوا بر افزایش آمادگی و توان رزم نیروهای مسلح



سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه:
دولت برای افزایش قیمت بنزین نیازی به قانون جدید ندارد 

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴، گفت: ما ۳ میلیارد دلار 
هم برای واردات خودرو مصوب کردیم و تعرفه واردات را هم به ۶۰ درصد 
کاهش دادیم که کمکی به مردم باشد. رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون 
تلفیــق لایحــه بودجه ۱۴۰۴، به تشــریح جزئیــات تعیین میزان حقوق 
کارمندان در این کمیسیون پرداخت. وی با اشاره به قوانین موجود در این 
زمینه، بیان کرد که بر اساس قانون، حداکثر اختلاف میان پرداختی ها به 
کارمندان باید به ۷ برابر محدود شود. این بدان معناست که سقف حقوق 
کارمندان برای سال آینده به مبلغ ۹۱ میلیون تومان خواهد رسید. البته 
زارع تصریح کرد که اعضای هیات علمی دانشگاه ها و قضات از این قاعده 
مســتثنی هســتند و این موضوع به دلایل خاصی اتخاذ شده است.زارع در 
ادامه افزود که تعداد اساتید تمام وقت در کشور به حدود ۶۰۰ نفر می رسد 
و این تعداد نسبت به جمعیت کل کشور رقم قابل توجهی نیست. همچنین 
وی به این نکته اشاره کرد که میانگین حقوق اکثر قضات و اساتید دانشگاه ها 
به مراتب پایین تر از ســقف تعیین شــده است. به همین دلیل و با توجه به 
جایگاه ویژه ای که این افراد در نظام آموزشی و قضایی کشور دارند، تصمیم 
بر این شد که آن ها از قانون سقف حقوق مستثنی شوند تا بتوانند با توجه 
بــه اهمیــت نقش خــود در جامعه، از حمایت های لازم برخوردار شــوند.

سخنگوی کمیسیون تلفیق همچنین به مساله تعرفه واردات خودرو اشاره 
کرد و گفت: "ما برای واردات خودرو مبلغ ۳ میلیارد دلار را مصوب کرده ایم 
و تعرفــه واردات را نیــز بــه ۶۰ درصد کاهش داده ایم." زارع تأکید کرد که 
این اقدام به منظور تسهیل شرایط برای مردم و کاهش هزینه های واردات 
خودرو انجام شــده اســت.در پاسخ به ســوالی درباره احتمال افزایش نرخ 
بنزین، زارع خاطرنشان کرد: "در لایحه بودجه هیچ افزایش قیمتی برای 
بنزین پیش بینی نشــده اســت." اما وی همچنین توضیح داد که قانون 
هدفمندی یارانه ها این اختیار را به دولت داده اســت که در صورت نیاز، 

تغییراتی در قیمت ها ایجاد کند.

 عرضه دیروز بورس، نشانه شروع اصلاح بود؟
سناریو های پیش روی شاخص کل 

در شروع ششمین روز از آخرین ماه پاییزی بازار سهام باز هم بهاری رفتار 
کرد و با صف خرید اکثر نمادها معاملات خود را اغاز کرد. البته ناگفته نماد 
در میانه راه چندین بار صف ها عرضه شد؛ با این حال قدرت خرید خریداران 
بســیار بالا بود و نوید روزهای مثبتی در ادامه راه می داد. ارزش معاملات 
خرد امروز ۱۶.۲ همت بود که رکورد ارزش معاملات سال ۱۴۰۳ را شکست.

بنظر می رسد این حجم معاملات برای ادامه روند صعودی بازار مفید باشد 
و بــرای تــداوم این روند وجود اصلاحات چند روزه ضروری اســت. پس از 
ورود پول متوالی در چند روز گذشته، بازار شاهد خروج ۱۶۸ میلیارد تومان 
پول حقیقی بود که عدد ناچیزی است. همچنان پول از صندوق های درآمد 
ثابت در حال خروج است و به نظر می رسد مقصد پول ها بازار سهام باشد. 
صندوق هــای طلا نیــز با ریزش انس جهانی منفی آغاز کردند؛ اما جهش 
۱۰۰۰ تومانی دلار ســبب مثبت شــدن این نمادها در حال حاضر گردید. 
در ادامه برای بررســی بیشــتر وضعیت بازار شاخص های کل و هم وزن را 

مورد ارزیابی قرار داده و سناریوی پیش رو را به تصویر کشیده ایم. 
تحلیل شاخص کل و سناریوی پیش رو ��

شــاخص کل بازار ســرمایه پس از ثبت قله مهم ۲ میلیون ۴۱۰ هزار واحد 
در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ وارد اصلاح شــد و الگوهای محتمل به صورت 

فلت سه موجی و یا مثلث پیش روی بازار است.
سناریوی خوشبینانه این است که اگر فلت باشد در کف ۱ میلیون و ۹۷۰ 
واحدی، نیمه اول آبان ماه ۱۴۰۳ بازار کف خود را دید و شاهد رشد دسته 
جمعی نمادها بودیم. در شروع الگوی صعودی جدید، رشد شارپ شاخص 

رقم خورد و حال در محدوده ۲ میلیون ۴۸۰ هزار واحد است.
هدف های مقاومتی نزدیک پیک تاریخی اردیبهشت ماه سال گذشته است 
و انتظــار داریــم در محدوده ۲ میلیون و ۵۴۰ هزار واحد تا ۲ میلیون ۶۰۰ 
هزار واحد شاهد دست به دست شدن و حجم خوردن بازار باشیم تا با کمی 
اســتراحت برای اهداف بالاتر آماده شــود. روند یک ســاله پیش روی بازار 
صعودی پیش بینی می شــود. کف حمایتی شــاخص فعلا ۲ میلیون ۳۱۰ 
الی ۳۵۰ هزار واحد است.شــاخص هم وزن نیز مانند شــاخص کل یک سه 
موجی را از اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ تکمیل کرده با لیبل ABC نمایش داده 
شده است. اگر سناریو فلت محقق شده باشد این رشد با یک نوسان موقت 
ادامه دار خواهد بود در غیر این صورت به زودی پایان لگ D رقم می خورد 
و اصلاح E از مثلث را خواهیم داشت که با این حجم و شرایط بازار، گزینه 
بعیدتری اســت ولی باید مد نظر قرار گیرد که این ســناریو هم وجود دارد.

حمایت نزدیک ۷۵۲ الی ۷۲۵ هزار واحد اســت و مقاومت ۷۷۰ الی ۷۸۰ 
هزار واحدی را نیز داریم. حجم معاملات نیز دیروز بالا رفته و شکست این 
محدوده و دست به دست شدن سهام برای بازار خوب است تا هدف بعدی 

یعنی قله ۸۷۰ هزار واحدی تاریخی اردیبهشت ۱۴۰۲ را رقم بزند.

هشدار وزارت بهداشت درباره مواد غذایی قاچاق

مدیرکل فرآورده های غذایی و آشــامیدنی ســازمان غذا و دارو هشدار داد: 
مواد غذایی قاچاق به دلیل عدم ثبت رســمی و نظارت در فرآیند تولید، 
غیرقابل مصرف هستند.عبدالعظیم بهفر گفت: مواد غذایی قاچاق به دلیل 
عدم ثبت رسمی در سامانه های نظارتی کشور، نداشتن نظارت بر مراحل 
تولید، و اطلاعات ناکافی درباره تاریخ تولید، انقضاء، و شرایط حمل ونقل، 
از نظر این ســازمان قابلیت مصرف انســانی ندارند، بنابراین نیازی به انجام 
آزمایش هــای تکمیلی برای اثبــات غیرقابل مصرف بودن این مواد وجود 
ندارد.تســنیم در خبری نوشــت:وی افزود: کالای قاچاق ماهیت مجهولی 
دارد؛ مشــخص نیســت که از کجا آمده، تحت چه شــرایطی تولید شده و 
چگونه نگهداری یا حمل شــده اســت، این موارد می تواند تهدیدی جدی 
برای سلامت جامعه باشد و نمی توان با چنین کالاهایی با تساهل برخورد 
کرد.بهفر همچنین به مصوبه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اشاره و بیان 
کرد: مطابق این مصوبه، کالاهای قاچاق تنها در صورتی قابلیت بررسی و 
ارزیابی دارند که مســتندات لازم را ارائه دهند، کالاهای فاقد مســتندات، 
به دلیل عدم اطمینان از ســلامت، مشــمول این فرآیند نمی شوند.وی در 
ادامه تأکید کرد: در صورتی که تنها ۵ درصد از کالای قاچاق تأیید شود، 
ســودجویان از این موضوع سوءاســتفاده و ۹۵ درصد دیگر را نیز به عنوان 
کالاهای سالم به بازار عرضه می کنند، این امر نه تنها سلامت مصرف کنندگان 
را به خطر می اندازد، بلکه باعث تضعیف نظارت ها و کاهش اعتماد عمومی 
می شود.دیرکل فرآورده های غذایی و آشامیدنی در پایان خاطرنشان کرد: 
مبارزه با قاچاق کالا یک فرآیند دائمی است و دستگاه های مسئول به ویژه 

در سطح عرضه، به طور مستمر با این پدیده مقابله می کنند.

خبر گرانی بلیت هواپیما ۳ ماه زودتر رسید!
 تورم ۱۲۰ درصدی بلیت های هواپیما در یک سال اخیر

از زمان روی کارآمدن دولت چهاردهم، هر روز اخبار جدیدی مبنی بر گرانی 
شدید کالاها و اقلام مختلف می شنویم. نه آنکه گرانی مخصوص به این دولت 
باشــد؛ عادت داریم این نوع تورم ها و تغییرات گســترده قیمتی را حداقل در 

سال اول سکانداری دولتمردان نبینیم.
اما در پنج ماه گذشته، بیشتر از پنج تحول نرخی در کالا ها و خدمات به صورت 
جدی پیش آمده و جدیدترین آن مربوط به قیمت بلیت هواپیماست. دولت 
چهاردهم حتی چند ماه نتوانست مانع از گرانی اقلام و خدمات شود و امروز 
شــاهد رشــد ۱۰ الی ۲۵ درصدی ماهانه و ۱۲۰ درصدی ســالانه بلیت های 
هواپیما هستیم. برخی افراد دلیل این تورم را تحریم جدید علیه هواپیمایی 
ایران می دانند؛ این در حالیست که نرخ پرواز های ایرانی داخلی افزایش یافته 
و ایــن موضوع ارتباطی با تحریم ها ندارد.بررســی نــرخ بلیت های هواپیما و 
پرواز های مختلف طی ســال های اخیر به دشــواری قبل نیســت و تنها با یک 
کلیک می توانید از قیمت ها مطلع شده و در صورت لزوم آن را خریداری کنید. 
بماند که دعوا ها بر سر ماهیت بلیت چارتری هنوز پابرجاست و برخی از فعالان 
صنعت هواپیمایی عقیده دارند به دلیل کمبود پرواز ها در ایران وجود این نوع 
بلیت نادرســت و مســبب ایجاد بازار ســیاه می شود. با در نظر نگرفتن تفاوت 

قیمتی بالای میان بلیت چارتری و سیســتمی، این روز ها شــاهد رشد جدی 
قیمت بلیت ها هستیم. هرچند نباید تاثیر مولفه هایی همچون زمان طلایی 
ســفر به برخی مناطق مانند شــهر های جنوبی کشــور را نادیده گرفت؛ اما در 
حال حاضر یک بلیت رفت و برگشت چارتری در وسط هفته از تهران به کیش، 
حدود ۷ میلیون تومان است! در حالی که شهریور ماه این بلیت بین ۴ و نیم 
تا ۵ میلیون تومان قیمت داشت.اما نگاه کلی به وضعیت، رشد چراغ خاموش 
قیمت  بلیت هواپیما را نشان می دهد. توجه بر نرخ ها زمانی پررنگ تر شد که 
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی، درباره گرانی احتمالی بلیت ها صحبت 
کرد.مقصود اسعدی سامانی، دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در گفتگوبا 
اقتصاد ۲۴، نسبت به شایعات گرانی بلیت های پروازی واکنش نشان داد و در 
این باره گفت: افزایش نرخ سوخت هواپیما در لایحه بودجه سال آینده دیده 
شــده و در صورت اجرای آن، قیمت بلیت ها نیز افزایش خواهد یافت. هنوز 
مشخص نیست که این لایحه به تصویب خواهد رسید و یا در فراز و نشیب های 
مختلف دستخوش تغییر می شود؛ اما آنچه مسلم است، نبود برنامه برای گرانی 
بلیت های هواپیما تا انتهای ســال جاریســت.وی گفت: برنامه و چشم اندازی 
برای گران شدن رسمی بلیت ها وجود ندارد، اما با اعلام شدن مسئله افزایش 

نرخ ســوخت هواپیماها، برخی از رســانه ها با تحریف آن به دنبال ایجاد موج 
جدیدی از التهابات در بازار هستند.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی ادامه 
داد: مردم باید توجه داشته باشند که افزایش نرخ تنها براساس مصوبات اصلی 
انجام شده و از ابتدای امسال تاکنون بخشنامه ای برای تغییر نرخ ها نداشتیم. 
نباید احتمال گرانی در ســال آینده، برای مردم موجب تشــویش شود چرا که 
در صورت تایید، قیمت ها تنها بین ۱۰ تا ۱۵ درصد رشــد خواهند داشــت.به 
۱۰ درصد خوشبین باشیم؟نقطه شروع گرانی های جدی، دی ماه سال گذشته 
بود؛ زمانی که پس از رای دیوان عدالت اداری، به دلیل آزادسازی قیمت بلیت 
هواپیما، بلیت های پرواز های داخلی ۱۰۰ درصد گران شدند. ایرلاین ها منطق 
این افزایش قیمت را ثبات نرخ بلیت در طی دو ســال قبل می دانســتند و این 
در حالی بود که نگاه به قیمت ها طی ســال های اخیر، رشــد قیمت بلیت بین 
۱۰ تا ۶۰ درصدی را نشان می دهد.نرخ ها با مصوبه افزایش نداشتند، اما بدون 
مصوبــه مــردم باید هزینه بالاتری پرداخت می کردند که این خود جای تامل 
دارد. حال صحبت از گرانی مجدد بلیت ها در سال آینده مطرح شده و مشخص 
نیست که آیا همان افزایش ۱۰ الی ۱۵ درصد وعده داده شده اجرایی می شود 

یا سونامی گرانی دیگری برای بلیت های پروازی در راه است.
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لزوم اصلاح 
نظام مالیاتی 
به جای حذف 
یارانه ها 

در  گفتگوبا علی سعدوندی در 
خصوص احتمال حذف 
یارانه هامطرح شد؛

تاخیــر در واریــز یارانه دهک های چهارم تا نهم در آبان 
ماه، با گمانه زنی هایی مواجه شد که بیشتر رنگ و بوی 
هراس از قطع یارانه را به همراه داشت. یارانه ۵۱ میلیون 
ایرانی در دهک های فوق در موعد مقرر یعنی سی ام آبان 
واریز نشــد و پیگیری رســانه ها موجب شد سخنگوی 
ســازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کند که: »یارانه 
هیچ کس حذف نشــده؛ اگر منابع تامین شود، یارانه ها 
پرداخت می شــود.« کسری بودجه یارانه نقدی یکی از 
ناترازی هایی است که در چند سال اخیر گریبانگیر دولت 
شــده است. بسیاری از صاحبنظران پیش بینی کردند 
عدم پرداخت به موقع منابع یارانه نقدی از محل نفت و 
پالایــش و پخش به خزانــه، عامل اختلال در پرداخت 

یارانه آبان ماه گذشته بوده است.
در ایــن زمینه برخی منابع خبری از اســتقراض پیاپی 
ســازمان هدفمندی یارانه ها برای پرداخت یارانه خبر 
دادند و گفتند که این سازمان ۷۰۰ میلیون دلار از وزارت 
نفت طلب دارد. اما اکنون درآمد های حاصل از افزایش 
قیمت بنزین در سال ۹۸ جوابگو نیست و وزارتخانه باید 
از صــادرات فــرآورده نفــت و گاز، این طلب را بدهد که 

همین مساله چالش قانونی ایجاد کرده است.
حذف پردرآمد ها از یارانه نقدی ��

با این وجود در روز های قبل احمد میدری، وزیر کار خبر 
از حــذف یارانــه پردرآمد هــا داده و اعلام کرده بود که 
آئین نامه حذف افراد ثروتمند از دریافت یارانه در دولت 
تصویب و ابلاغ شده و به تدریج اجرا می شود. البته این 
برنامــه جزو اهداف و سیاســتگذاری های برنامه هفتم 
توسعه بوده است که دولت اقدام به اجرای آن می کند.

با این حال اکنون برخی از اقتصاددانان از سیستم پرداخت 
یارانــه نقــدی به همه افراد و دهک هــای جامعه دفاع 
می کننــد و معتقدند دولت می تواند در بســتر هدایت 
سیاســت های درســت اقتصادی مانع از قطع یا حذف 
یارانه ها شــود. چنانکه اکنون برخی کشــور ها به دنبال 
 UBI اجرای سیســتم یارانه نقدی یکســان یا همان
Universal Basic Income(( بــوده و برخــی 
گمانه زنی می کنند که با پشتیبانی ایلان ماسک و احتمالا 

در زمان ترامپ این سیستم در آمریکا به اجرا درآید. 
بر اساس یکی از گزارش های تحقیقی مرکز پژوهش های 
مجلس آمده است، در حال حاضر ۱۳۰ کشور با درآمد 
کم و متوسط، دست کم یک برنامه پرداخت نقدی بدون 

شرط برای حمایت از افراد نیازمند دارند.
بر اساس این گزارش، این برنامه ها به ویژه در آفریقا رو 
به افزایش است؛ به طوری که در حال حاضر ۴۰ کشور 
از ۴۸ کشور در جنوب صحرای آفریقا یک برنامه پرداخت 
نقدی بدون شــرط دارند که تعــداد این پرداخت ها در 
مقایســه با ۱۲ ســال پیش دو برابر شــده است. مرکز 
پژوهش ها اضافه می کند: در سال های اخیر، کشور های 
در حال توسعه نیز به تدریج به برنامه های پرداخت نقدی 
در مقیاس بزرگ گرایش پیدا کرده اند و تا سال ۲۰۱۱ 

بین ۷۵۰ میلیون تا یک میلیارد نفر از این نوع پرداخت 
بهره منــد شــده اند. پرداخت هــای نقــدی در ابتدا از 
کشــور های با درآمد متوســط آغاز شــد، اما در ادامه 
کشــور های کم درآمد نیز به توســعه و بسط این روش 

حمایتی روی آورده اند.
بر اساس این گزارش، یکی از دلایل توجه به این نوع از 
سیاســت های حمایتی آن اســت که در شرایط ناامنی 
غذایــی مزمــن، برنامه های پرداخت نهادینه شــده در 
مقایسه با کمک های غذایی فوری سالیانه موثرتر و کارآتر 
است. همچنین شواهد قانع کننده زیادی مبنی بر تاثیر 
مثبت این نوع پرداخت ها بر کاهش نابرابری، فقر مزمن 
و به ویژه فقر بین نسلی وجود دارد. بنگلادش، شیلی و 
مکزیک از جمله کشور های شاخص در این زمینه هستند 
کــه تاکنون برنامه هایی قابل توجه در حمایت نقدی یا 
شــبه نقدی از فقرای جامعه خود داشــته اند. این به جز 
سیاســت حمایت شبه نقدی در برخی دیگر از کشور ها 
اســت. بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، در 
اغلب کشــور های جهان دست کم یک نوع از یارانه های 
دولتی به مردم ارائه می شود. به عنوان مثال کمک های 
ذیل حمایت اجتماعی یا به صورت کالا هســتند یا پول 
نقد که به منظور هدفی خاص به فرد پرداخت می شود.

اجرای نظام مالیاتی به جای حذف یارانه ثروتمندان ��
در این زمینه علی ســعدوندی، اقتصاددان در گفتگوبا 
اقتصادآنلاین بیان کرد: مبحث یارانه ها در ایران به یک 
معضل بزرگی تبدیل شــده است. چون الان یارانه هایی 
که ما در قالب بودجه تامین اجتماعی و کلًا بودجه های 
حمایتی داریم، بسیار سنگین است. یعنی در میانگین 
بین المللــی این موارد را نداریم؛ اما در نهایت هیچ کس 
هم از آن راضی نیست و این نشان می دهد که یارانه به 
درســتی اثر نمی کند پس باید تغییری در آن به وجود 
بیاید. از وقتی ما طرح هدفمندی یارانه ها را داشــتیم و 
یارانــه نقدی را تقدیم مــردم کردیم در ابتدای خاطره 
خوشی برای مردم به وجود آمد، اما متاسفانه این طرح 
منحرف شد اما علت منحرف شدن آن چه بود؟ برخلاف 
قانون اجازه ندادند که مبلغ این یارانه ها رشد کند و عواید 
حاصل از هدفمندی یارانه ها را به بیمه سلامت تخصیص 

دادند که کار بسیار اشتباهی بود. 
وی افزود: در سال های قبل آقای روحانی می گفتند که 
ســران برخی از کشور ها تعجب می کردند که ما چگونه 
ایــن طــرح را به همین راحتی اجرا کردیم. چرا ســران 
کشــور ها تعجب می کنند؟ چون در واقع بیمه سلامت 
یک چیز بی ســر و تهی اســت و در نهایت باعث می شود 
که کسری بودجه مجدد بیشتر افزایش پیدا کند. اکنون 
وضعیــت صندوق هــای بازنشســتگی ما در آســتانه 
ورشکســتگی اســت و مرتب بیشــتر بودجه دولت را 
می خورد و در نهایت به جایی می رسد که می تواند کل 
دولت را ورشکسته کند و ما باید کل این شرایط را تغییر 
بدهیــم. یعنــی یارانــه ای که داریم بــه صندوق های 
بازنشستگی می دهیم، یارانه ای که به حامل های انرژی 
تقدیــم می کنیــم و یارانه ای که به کالا های اساســی 
می دهیم این یک مبلغ بســیار بزرگی می شــود که ما 
می توانیم اجازه بدهیم بازار ها به صورت آزاد کار خودشان 
را انجــام بدهنــد و رانت و بی عدالتی را از بین ببریم و در 
مقابل اجازه بدهیم که همه افراد به صورت یکســان از 

حداقل سطح معیشتی برخوردار باشند.
ســعدوندی اضافه کرد:، اما این الان نگرش دولت فعلی 
هم نیست. چرا نیست و شواهد کجاست؟ از اینجا که بنا 
دارند یارانه ثروتمندان را قطع کنند. هیچ نیازی به این 
کار نیســت؛ شما برای اینکه بتوانید عدالت اجتماعی را 
اجرا کنید به جای اینکه یارانه ثروتمندان را قطع کنید 
که یک کار سیاسی است، می توانید نظام مالیاتی را اجرا 
کنیــد. بســیاری از این ثروتمندان به خاطر انباشــت 
رانت های ناشی از همین یارانه های غیرمستقیم به اینجا 
رســیدند و اگر شرایط شــفاف شود، اتفاقا خیلی از این 

افراد ممکن است که خودشان محتاج یارانه بشوند.
این اقتصاددان تصریح کرد: ما شــرایط خاص و ویژه ای 
داریم که در شرایط خاص و ویژه ما به دلیل اینکه رانت 
خیلی سنگین است و متاسفانه فساد در سیستم ما وجود 
دارد، به نظر می رسد بهترین کار این است که شفافیت 
را حاکم کنیم و به سمت یارانه نقدی مستقیم یا همان 

هدفمندی یارانه ها برویم که در ســال های گذشته اجرا 
شــده بود ولی ادامه پیدا نکرد. همزمان با اجرای طرح 
هدفمندی یارانه ها انتقادی که بسیاری از اقتصاددانان 
کشور به این قضیه داشتند این بود که کجای دنیا تا الان 
پــول نقــد به مردم دادند؟ در حالی که بعد از اینکه ما به 
صورت موفقی این طرح را اجرا کردیم، اتفاقا مخصوصاً 
در آمریکا و در کشور های اروپایی مثل فنلاند این بحث 
خیلی جدی مطرح شد که ما به جای اینکه سیستم های 
متعدد حمایتی در کشور داشته باشیم اجازه بدهید همه 
افراد از یک حداقل معیشــتی به عنوان حق انســانی 
خودشان برخوردار شوند و پس از آن دیگر دولت مسئول 
پوشش ریسک و پوشش خطرات و زندگی افراد مختلف 
نباشــد. این بحثی اســت که در آمریکا مطرح شده و در 
هر دو حزب هم دنبال شــده اســت. اندرو یانگ از حزب 
دموکرات و ایلان ماسک از حزب جمهوری خواه به دنبال 

این قضیه هستند.
علی سعدوندی ادامه داد: با حاکم شدن هوش مصنوعی 
تعداد زیادی از افراد در نهایت کار خودشــان را از دســت 
خواهند داد و دولت باید برای حجم گسترده بیکاری هایی 
کــه به وجــود خواهد آمد از الان برنامه بچیند و به نظر 
می رســد به جز هدفمندی یارانه ها و در واقع پرداخت 
یارانه نقدی مســتقیم یا همان سیســتم UBI به نظر 
می رسد چاره دیگری نمی توان برای این مساله اندیشید؛ 
بنابراین در آینده کشور ها به دو دسته تقسیم می شوند؛ 
دســته اول کشــور هایی هستند که می توانند معیشت 
افرادی که به دلیل پیشــرفت تکنولوژی بیکار می شوند 
را تامیــن کنند. این کشــور ها می توانند در جهت رفاه 
شهروندان از تکنولوژی استفاده کنند و رفاه این کشور ها 
به شــدت افزایش پیدا می کند. دســته دوم کشور هایی 
هستند که در مقابل تکنولوژی ایستادگی می کنند، چون 
می خواهنــد کــه نرخ بیــکاری را پایین نگه دارند و این 
کشــور ها متاســفانه هر روز ضعیف تر می شــوند. مثل 
برخوردی که ما در طی شــاید یک قرن گذشــته به هر 
پدیده جدیدی متاسفانه داشتیم که همواره درصدد انکار 
بودیم و بعد هم در مقابل تکنولوژی تســلیم شدیم. چه 
خوب هســت که این دفعه ما فعالانه در مقابل این موج 
عظیــم تغییرات تکنولوژی عمل کنیم و زودتر بپذیریم 
و تمهیداتی برای حاکم شــدن هوش مصنوعی داشــته 

باشیم.
دولت باید منافذ رانت و فساد را از اقتصاد ایران حذف  ��

کند
این اقتصاددان در پاســخ به ســوالی در مورد ســامان 
بخشیدن به وضعیت یارانه نقدی در کشور توضیح داد: 
ابتدا باید عزمی در دولت به وجود بیاید که در چه زمینه ای 
دولت طرح دارد؟ به نظر می رسد در هیچ زمینه اقتصادی، 
دولت طرحی ندارد و دولت حتی در عمل به تعهد خود 
در زمینــه رفــع فیلترینگ خیلی کند عمل می کند. در 
زمینه اقتصاد مطلقا طرحی وجود ندارد؛ شــاهد اینکه 
همــه چیز را به برنامه پنج ســاله هفتــم حواله دادیم. 
متاسفانه در برنامه هفتم هم چیزی وجود ندارد و کاملا 
تکرار برنامه پنج ســاله گذشــته بوده است. اول باید این 

عزم در دولت به وجود بیاید و جهت گیری مشخص باشد. 
منطق اقتصادی دولت باید مشخص شود تا بعد برسیم 
به اینکه چه باید کرد؟ به نظرم اگر دولت می پذیرفت که 
کل مظاهر رانت را از بین ببرد، بســیار ارزشــمند بود. به 
ایــن معنــی که ما ارز چند نرخــی داریم و این باید تک 
نرخی شــود، بنزین ارزان داریم باید قیمت آن به سطح 
بین المللی برسد. اگر این اتفاق ها می افتاد کسری بودجه 
دولت به طور کامل می توانست پوشش داده شود که با 
این اتفاق تورم نیز به شــدت کاهش پیدا می کرد. چون 
مردم آگاه هســتند و می بینند که متاســفانه برای سال 
آینده نه تنها برای کسری بودجه برنامه ای نیست بلکه 
در جهت کاهش و کنترل کســری بودجه هم برنامه ای 
نیســت و اتفاقا بودجه به طور کلی انبساطی بسته شده 
اســت. از ســال ۹۷ تا امروز به طور انباشته سنگین ترین 
شرایط تورمی تاریخی ایران را شاهد بودیم که در سطح 
جهان هم کم سابقه است. چون در واقع موج تورمی ۵۴ 
ســاله در کنار این بوده و در چنین شرایطی اقتصاددان 
باید نســبت به ابر تورم هشــدار بدهند. درحالیکه شما 
می بینید اقتصاددانان دولت و حامیان دولت پذیرفتند 
که بودجه یک بودجه انبساطی و ابر تورمی باشد. اینها 
باید اصلاح شود تا به صورت کلی ما به سمت رانت زدایی 

و فسادزدایی از اقتصاد ایران برویم.
سعدوندی تاکید کرد: جهت گیری دولت در جهت حذف 
یارانه اقشار مختلف است نه در جهت هدفمندی یارانه ها. 
علیرغم انتقاداتی که رئیس جمهور محترم به سیســتم 
پرداخت یارانه در بازار انرژی و بازار ارز داشتند، اما پس 
از اســتقرار دولت ایشــان تاکید کردند که روند گذشته 
ادامه پیدا می کند؛ تا الان که اینطور بوده اســت. اما ما 
باید روند گذشته را محکوم کنیم و باید روند گذشته را 
به طور کامل متوقف کنیم. مســئولان اقتصادی دولت 
هم به نظر نمی رسد که بنا داشته باشند روند گذشته را 
متوقــف کننــد. باز باید صبر کنیم ببینیم به طور جدی 
دولت چه جهت گیری خواهد داشت. امیدوارم که تجدید 

نظر شود.
وی در پایان اضافه کرد: از نظر تئوریک خیلی ها معتقدند 
کــه در میان سیاســت های جبرانی، کمترین صدمه و 
بیشــترین تاثیر را همین یارانه نقدی مســتقیم خواهد 
داشت. به عنوان مثال دولت می تواند بسیاری از بیمه ها، 
ماننــد بیمــه بیــکاری را کلًا قطع کند یا دولت از منابع 
بودجه ای مثلًا به بیمه بیکاری یا حتی بیمه بازنشستگی 
پرداخت نکند و این ها خصوصی شــوند، اما افراد بدانند 
یک حداقل معیشتی را خواهند داشت و اگر کسی بخواهد 
معیشــت بالاتری داشته باشد می تواند به صورت کاملًا 
آگاهانه و اختیاری از بیمه های تامین اجتماعی خصوصی 
استفاده کند یا اینکه فرد بیمه بیکاری را خریداری کند. 
تقریبا تمامی سیاست های حمایتی غیر از UBI یا غیر 
از یارانه نقدی مستقیم، متاسفانه به طور ناعادلانه تقسیم 
می شــود و اقشــار خاص را بر اساس ملاحظات سیاسی 
مورد تبعیض قرار می دهد. یعنی برخی از اقشار جامعه 
را مورد تبعیض مثبت و برخی از اقشــار جامعه را مورد 

تبعیض منفی قرار می دهد و تنبیه شان هم می کند.

بازتاب

دریاچــه ارومیه بــا حجم آبی به یک میلیارد و ۱۴۰ 
میلیــون مترمکعــب و تراز فعلــی ۱۲۷۰.۰۹ متر، 
همچنان با چالش های جدی ناشی از کاهش بارش ها 
و وجود چاه های غیرمجاز مواجه اســت. دبیر ســتاد 
احیای دریاچه هشدار داد که ادامه کشت محصولات 
آب بر در اطراف دریاچه، تهدیدی جدی برای آینده 

این اکوسیستم ارزشمند به شمار می رود.
دریاچــه ارومیه، یکی از بزرگ ترین دریاچه های آب 
شــور جهان، با چالش هــای جدی در زمینه کاهش 
حجم آب و تغییرات اقلیمی مواجه اســت. مهرنگ 
دوســتی رضایی، مدیر دفتر مطالعات پایه منابع آب 
شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی، اعلام کرد که 
حجــم آب دریاچــه به یک میلیــارد و ۱۴۰ میلیون 
مترمکعب رسیده و تراز فعلی آن ۱۲۷۰.۰۹ متر است. 
این تراز نســبت به مدت مشــابه سال گذشته، ۰.۳۰ 
متر افزایش داشته است. با این حال، بارش های استان 

از ابتــدای ســال آبی جاری تــا ۳۰ آبان ماه به ۴۳.۲ 
میلیمتر رسیده که نشان دهنده کاهش ۱۸ درصدی 
نسبت به سال گذشته است.دبیر ستاد احیای دریاچه 
ارومیه به وجود نزدیک به ۷۳ هزار حلقه چاه غیرمجاز 
در حوضــه دریاچــه اشــاره کــرده و تأکید کرد که 
مســدودی این چاه ها نیازمند پیگیری های قضائی و 
انتظامی طولانی اســت. حدود ۵۷ درصد از مصرف 
آب چاه های مجاز و غیرمجاز صرف کشت سه محصول 
اصلی، یعنی »ســیب درختی، یونجه و چغندرقند« 
می شود. این موضوع نگرانی های جدی را درباره آینده 
دریاچه و تأمین آب کشــاورزی ایجاد کرده اســت.
تحقیقات اخیر محققان دانشگاه تهران نشان می دهد 
که با وجود الگوهای داغ و نوسانی که تا سال ۲۰۳۰ 

در تمامــی بخش های دریاچه غالــب خواهند بود، 
دریاچه به طور کامل خشــک نخواهد شد. اما شدت 
خشــکی در بخش های جنوبی و شــرقی آن بیشتر 
خواهد بود. این وضعیت نشان دهنده ضرورت تغییر 
الگوی کشت کشاورزی و باغداری در مناطق اطراف 
دریاچه است.با توجه به بی توجهی مدیران کشاورزی 
به موضوع احیای دریاچه ارومیه، ادامه توسعه باغ های 
میوه آب بر در اطراف دریاچه می تواند به کاهش ارتفاع 
و حجم حوضه دریاچه منجر شــود. بنابراین، هر چه 
حجم محصولات کشاورزی آب بر افزایش یابد، امید 
بــه احیای دریاچه ارومیه کاهش می یابد.محســن 
موسوی، عضو هیئت مدیره آب و خاک پایدار ایران 
در گفتگوبــا خبرآنلاین گفــت: دریاچه ارومیه یک 

حوضه آبریز بسته و دارای تعدادی ذینفع، از کشاورز 
تا مردم معمولی و صنایع و حیوانات و پرندگان است 
و بدیهی است که از این حوضه آبریز همه سهم دارند. 
در این حوضه مقدار آب مشــخصی هر ســال توسط 
بارش تکرار شــده و روانابــی به نام آب تجدید پذیر 
تولید می شود که سهم هر بخش از آن مشخص است.

وی افزود: در این حوضه آبریز ۴ بخش داریم؛ ســهم 
کشاورزان که باید نصیب کشاورزان شده و محصولات 
کشاورزی تولید کنند؛ سهم شرب که باید شهرها و 
روســتاها تامین آب شــوند؛ ســهم صنعت که برای 
تولیدات صنعتی به کار می رود و سهم محیط زیست 
که برای اکوسیستم ها و برای حیات جانوران و گیاهان 
و تالاب ها است.موسوی اظهار کرد: وقتی سهم یک 
بخش توســط بخش دیگری مصادره شــود، در واقع 
نظم طبیعت بهم ریخته و با وضعیتی روبرو می شویم 

که امروز در دریاچه ارومیه شاهد آن هستیم.

۵۷ درصد آب چاه  صرف کشت سه محصول می شود

چاه ها آب دریاچه ارومیه را می بلعند

 جهت گیری 
دولت در جهت 

حذف یارانه 
اقشار مختلف 

است نه در 
جهت 

هدفمندی 
یارانه ها. 
علیرغم 

انتقاداتی که 
رئیس جمهور 

محترم به 
سیستم 

پرداخت یارانه 
در بازار انرژی و 

بازار ارز 
داشتند، اما 

پس از استقرار 
دولت ایشان 

تاکید کردند که 
روند گذشته 

ادامه پیدا 
می کند؛ تا الان 
که اینطور بوده 

است. اما ما 
باید روند 
گذشته را 

محکوم کنیم و 
باید روند 

گذشته را به 
طور کامل 

متوقف کنیم. 

فرشته رضایی
روزنامه نگار
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مزیت های مالیاتی لایحه بودجه ۱۴۰۴

لایحه بودجه ۱۴۰۴ چندین اصلاحات مالیاتی کلیدی را تعیین 
کرده اســت که هدف آنها حمایت از معیشت خانوارها، تشویق 
رشد تولید و تضمین جمع آوری عادلانه مالیات است. یکی از 
اهداف اصلی اصلاحات مالیاتی در لایحه بودجه ۱۴۰۴ افزایش 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران و مشــاغل کوچک اســت. این 
افزایش معافیت های مالیاتی ۱۰۰ درصد تعیین شده است که 
سه برابر میزان و نرخ تورم است. با افزایش معافیت های مالیاتی، 
دولت قصد دارد حمایت هدفمند از خانوارها و مشاغل خرد را 
فراهــم کنــد و از این طریق بار مالیاتی را بر این گروه ها کاهش 

دهد.
به طور مشــخص در لایحه بودجه ۱۴۰۴ شــاهد افزایش ۱۰۰ 
درصدی معافیت مالیاتی حقوق تا سقف ۲۴ میلیون تومان در 
مــاه هســتیم که این افزایش معافیــت مالیاتی برای کمک به 
کارمنــدان و کارگــران حقوق بگیر از طریــق افزایش خالص 
دریافتی آن ها و ایجاد درآمد قابل تصرف بیشــتر طراحی شــده 
است. دولت امیدوار است با افزایش معافیت مالیاتی از معیشت 
خانوارهــا حمایــت کند و به خانواده های با درآمد پایین کمک 
کنــد. همچنین لایحه بودجه ۱۴۰۴ علاوه بر افزایش معافیت 
هــای مالیاتی برای کارمندان حقوق بگیر، بر حمایت از رشــد 
تولیــد از طریــق معافیت های حمایتی هدفمند در بخش های 
مرتبــط با مشــاغل خرد نیز تمرکز دارد. هــدف دولت با ارائه 
معافیــت های حمایتی هدفمند، تحریک تولید و ایجاد فضای 
مساعد برای رونق کسب و کار و حمایت از معیشت خانوار است.

 یکــی دیگر از اهداف کلیــدی اقدامات اصلاحی مالیاتی در 
لایحــه بودجــه ۱۴۰۴ تمرکــز بر اخذ مالیات از مشــاغل و 
شــرکت های بزرگ و همچنین توجــه ویژه به جلوگیری از 
فراریان مالیات است. دولت قصد دارد اطمینان حاصل کند 
که همه افراد و مشاغل سهم عادلانه خود را از مالیات پرداخت 
مــی کننــد. هدف دولت با هدف قرار دادن فراریان مالیاتی و 
دانه درشت ها در کنار معافیت های هدفمند مالیاتی، کاهش 
فشار مالیاتی از مشاغل خرد و همچنین حقوق بگیران است. 
همچنیــن در لایحــه بودجه ۱۴۰۴ اقداماتی برای کاهش ۵ 
درصدی مالیات بر تولید به منظور حمایت از بخش تولیدی 
اقتصاد در نظر گرفته شــده اســت. دولت قصد دارد با کاهش 
مالیات تولید، بنگاه ها را برای سرمایه گذاری در تولید تشویق 
کند و فعالیت های خود را گسترش دهد. این کاهش مالیات 
تولید برای تحریک رشد اقتصادی و ایجاد فرصت های جدید 
برای رونق کســب و کار طراحی شــده اســت. دولت امیدوار 
اســت با حمایت از بخش تولیدی اقتصاد، فضای اقتصادی با 

رونق و پایداری ایجاد کند.
 بنابراین یکی از موضوعات بسیار مهم در راستای لایحه بودجه 
۱۴۰۴ و مزیت حمایتی از معیشت مردم در اولین لایحه بودجه 
دولــت چهاردهــم، مســئله مربوط به افزایش ســقف و حجم 
معافیت های مالیاتی خرد مردم است که زمینه را برای حمایت 
از معیشــت خانــوار در لایحه بودجــه از محل افزایش خالص 
دریافتی حقوق و همچنین افزایش مالیات بخش مشاغل فراهم 
کرده اســت و در کنار آن نیز در بخش تعامل افزایی با مردم با 
رویکرد ایجاد شــده در شــفافیت مالیاتی در زمینه تداوم طرح 
نشــان دار کردن مالیات و مشــارکت مســتقیم مردم در زمینه 
تخصیص منابع مالیاتی است. این سه مزیت اصلی یعنی حمایت 
از معیشت خانوار و رشد تولید با معافیت های هدفمند و کاهش 
مالیات تولید در کنار تمرکز بر اخذ مالیات از دانه درشــت ها و 
همچنین تداوم مســیر مشــارکت مردم در مسیر جدید تعیین 
مصرف مالیات از مزیت های کلیدی و اصلی لایحه بودجه ۱۴۰۴ 

در بخش مالیاتی است.

دبیر انجمن خودروسازان عنوان کرد
کوتاهی دست دلالان در بازار خودرو

دبیر انجمن خودروسازان به افزایش دلالان و سوداگران در 
بــازار خودرو اشــاره کرد و گفــت: با اصلاح قیمت ها، قیمت 
خودرو در کارخانه به حاشیه بازار نزدیک می شود که همین 

موضوع باعث رضایت مصرف کننده خواهد شد.
احمد نعمت بخش - دبیر انجمن خودروسازان - در گفتگوبا 
ایسنا، با اشاره به اینکه خودروسازان هر سال با تورم حداقل 
۳۰ درصدی رو به رو هستند که باید با توجه به تورم، قیمت ها 
افزایــش می یافت،خاطرنشــان کــرد: خودروســازان بــا 
قیمت گذاری دستوری، روزانه در حال زیان هستند و ناچار 

به افزایش قیمت بوده اند.
وی افزود: از طرفی قطعه سازان به دلیل افزایش قیمت حامل 
هــای انــرژی و مواد اولیه تقاضــای افزایش قیمت دارند، از 
آنجایی هم که به دلیل ثابت نگهداشــتن قیمت، ســودی به 
خودروســازان تعلق نمی گیرد، افزایش قیمتی شــامل حال 
قطعه ســاز نمی شود در نتیجه آنها هم برای تامین هزینه ها 
اقــدام به کــم کــردن کیفیــت کار می کنند.دبیر انجمن 
خودروسازان عنوان کرد: اگر قیمت خودرو آزاد شود، دیگر 
افزایش قیمت ناگهانی و بی منطق نخواهیم داشــت و این 
امر قطعا باعث افزایش کیفیت می شود.نعمت بخش گفت: 
یکی از اصلی ترین مشکلات در صنعت خودرو بحث قیمت 
گذاری خودروســت که به عنوان ترمز برای ســرمایه گذاران 
خارجی عمل می کند. قیمت گذاری دســتوری باعث شــده 
مشــارکت و ســرمایه گذاری در صنعت خودرو کم شود، در 
نتیجه آزادسازی قیمت خودرو جذب سرمایه گذاری خارجی 

را هم در پی خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه با اصلاح قیمت، قیمت خودرو در کارخانه 
به حاشــیه بازار نزدیک می شــود که همین موضوع باعث 
رضایت مصرف کننده می شــود، گفت: اکنون با رصد قیمت 
خودروها شاهد بودیم که با افزایش قیمت در کارخانه، قیمت 
خودرو در بازار ثابت مانده که این نشــان از تصمیم درســت 

وزارت صمت است.

ارسلان محمدی 
کارشناس اقتصادی 

میراثی برای فردای کودکان ایران

جزایر ســه گانه ابوموســی، تنب بزرگ، و تنب کوچک بخشــی جدایی ناپذیر از تمامیت 
ارضی ایران هستند که علاوه بر اهمیت جغرافیایی و ژئوپلیتیکی، نمایانگر هویت تاریخی 
و فرهنگی ملت ایران اند.تمامیت ارضی یکی از بنیادی ترین اصول حقوق بین الملل است 
که از ســوی منشــور ســازمان ملل متحد نیز حمایت می گردد. جزایر سه گانه ایرانی، با 
تاریخی کهن و ارتباط عمیق با فرهنگ و تمدن ایران، در طول تاریخ بخشــی از خاک 
این سرزمین بوده اند، اما ادعاهای مکرر برخی دولت ها نسبت به این جزایر و تهدیدات 
علیه تمامیت ارضی ایران، نه تنها بر امنیت ملی تاثیرگذار است، بلکه آینده کودکان این 
سرزمین را نیز به خطر می اندازد.جزایر ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک در نقطه ای 
حساس از تنگه هرمز قرار دارند که یکی از مهم ترین گذرگاه های انرژی جهان محسوب 
شده و کنترل این جزایر به معنای تاثیرگذاری بر جریان نفت و گاز جهانی است و این 
اهمیت ژئوپلیتیکی، آن ها را به نقطه ای کلیدی برای امنیت و منافع ملی ایران بدل نموده 
اســت. علاوه بــر این، ایــن جزایر به دلیــل موقعیت جغرافیایی خاص خــود، از منظر 
محیط زیستی نیز اهمیت دارند. حفاظت از این بوم سازگان برای نسل های آینده ایران 
ضروری و لازم است.کودکان امروز و فردای ایران )نسل زد و آلفا(، وارث این منابع طبیعی 
و اســتراتژیک اند و وظیفه ی امروز ما، حفظ و پاســداری از آن هاســت. از منظر حقوق 
بین الملل، حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه به لحاظ تاریخی، قانونی و قراردادی به صورت 
شفاف قابل اثبات است. اسناد متعددی، از جمله نقشه های تاریخی و مکاتبات بین المللی 
در دوران قاجار و پهلوی، تاییدکننده این حاکمیت اند. در سال ۱۹۷۱ میلادی و پس از 
خــروج بریتانیــا از خلیــج فارس، ایران حاکمیت خود را بر این جزایر تثبیت کرد. اگرچه 
برخی کشورها مدعی این جزایر شدند، اما هیچ دادگاه بین المللی یا نهاد حقوقی معتبری 
این ادعاها را تایید نکرده است. دفاع از حاکمیت بر این جزایر نه تنها به عنوان یک حق 
تاریخــی، بلکــه به عنوان تضمینی بــرای حفظ تمامیت ارضی ایران و انتقال این حق به 
کودکان نسل های آینده واجب است.حقوق کودکان به عنوان بخش جدایی ناپذیر حقوق 
بشر، شامل حق زندگی در محیطی امن، برخورداری از آموزش، و داشتن آینده ای پایدار 
است. حفظ تمامیت ارضی ایران، به ویژه در مناطقی چون جزایر سه گانه، بخشی از تعهد 
ملی در قبال این حقوق اســت. اگر تمامیت ارضی جزایر ســه گانه ایرانی تهدید شــود، 
کودکان نسل های آینده نه تنها از منابع اقتصادی، بلکه از هویت تاریخی و فرهنگی خود 
محروم خواهند شــد. پاســداری از این جزایر، تداوم پیوندهای تاریخی و هویتی ایران را 
برای نسل های آتی تضمین می کند. وظیفه ی امروز ما، دفاع از این اراضی به عنوان میراثی 
اســت که حق انکارناپذیر نســل های آینده است. تضمین امنیت جزایر سه گانه نیازمند 
رویکردی چندبعدی است که شامل ابزارهای دیپلماسی، تقویت نظامی و ایجاد اجماع 
ملی می شــود. همچنین، آموزش نســل جوان در مورد اهمیت این جزایر و ایجاد حس 
مسئولیت پذیری نسبت به تمامیت ارضی، از دیگر گام های ضروری است. این آموزش ها 
باید شــامل شــناخت تاریخی، حقوقی و جغرافیایی این مناطق باشــد تا کودکان امروز، 
میراث داران آگاه و مســئول فردا باشــند.جزایر سه گانه، فراتر از یک مسئله ی ملی، نماد 
هویت و بقای یک ملت هســتند. دفاع از این جزایر، صرفاً اقدامی نظامی یا دیپلماتیک 
نیست، بلکه وظیفه ای انسانی در قبال کودکان این سرزمین است که می بایست میراثی 
امن، پایدار و پرغرور به ارث ببرند. در جهانی که رقابت ها بر ســر منابع و اراضی هرروز 
پیچیده تر می شود، ایران باید با تکیه بر تاریخ، قوانین بین المللی و أراده ی ملی، از جزایر 
ســه گانه به عنوان بخشــی از تمامیت ارضی خود دفاع کند. آینده کودکان ایران در گرو 
تصمیمات و اقدامات امروز ماســت. با حفظ این میراث، پلی به ســوی آینده ای روشن تر 

برای کودکان نسل های بعدی خواهیم ساخت.

چرا صنعت ریلی عقب مانده است؟

محقق شدن ایده برقی سازی خطوط راه آهن به این بستگی دارد که حاکمیت 
چطور بر حمایت از توســعه بخش ریلی همت کند، در بیســت ســال گذشته با 
وجود اینکه در اسناد بالا دستی و در فرمایشات رهبری به اولویت حمل و نقل 
ریلی اشاره شده بود اما در عمل شاهد بودیم که نه تنها حمل و نقل ریلی حمایت 

نشد بلکه در مقایسه با شیوه رقیب یعنی حمل و نقل جاده ای نیز عقب ماند.
اینکه چرا از توسعه بخش ریلی عقبیم و به سمت برقی سازی خطوط حرکت 
نکرده ایم حائز نکات پراهمیتی است اولین موضوع این است که بخش جاده ای 
را با پایین نگه داشتن تصنعی قیمت سوخت حمایت کردیم. همان سوختی که 
بخش ریلی؛ به عنوان بخش کم مصرف، با قیمت لیتری ۲۰۰۰ تومان استفاده 
می کند را به صورت تقریبا رایگان به بخش های دیگر می دهیم. یعنی اگر قطار 
بخواهد گازوییل مصرف کند هزینه آن بیش از۲۰۰۰تومان تمام می شود ولی 
اگر کامیون بخواهد مصرف کند لیتری ۳۰۰ تومان می شود. این در حالیست 

که قیمت واقعی سوخت در کشورهای اطراف حدود ۷۰ هزارتومان است.
حق دسترسی به جاده به ازای هر بارنامه ۹ درصد مبلغ کرایه است اما در بخش 
ریلی چون دولت حمایتی نمی کند ۳۰ تا ۳۵ درصد کرایه است. یعنی یک سوم 

کرایه حمل بار ریلی به عنوان حق دسترسی ریلی باید پرداخت شود.  
یکی دیگر از موانع توسعه بخش ریلی این است که تأمین منابع توسعه ای بخش 
ریلی دشوار و سیاست گذاری های تامین مالی برای شیوه ریلی بسیار سختگیرانه 
است. تامین مالی برای خرید کامیون و کشتی و هواپیما راحت تر از تامین مالی 
برای خرید واگن و لکوموتیو اســت، زیرا از نظر بانک ها و نظام پولی کشــور اگر 
شرکت حمل و نقل ریلی نتواند وامش را پرداخت کند اموالش به راحتی در بازار 
قابل فروش نیست، در نتیجه وام به شرکت های ریلی برای خرید ناوگان نمی 
دهند و این امر باعث می شود که شیوه حمل و نقل ریلی در رقابت عقب بیفتد 
و توســعه نیابد.در این حین راهکارهای متنوعی برای تســهیل مسیر توسعه در 
این بخش وجود دارد که برخی از آنها تورم چندانی هم ایجاد نمی کند. یکی از 
این راهکارها اعمال مبالغی اندک به عنوان عوارض توسعه بخش ریلی بر روی 
حمل و نقل جاده ای است. حتی اعمال مقادیر اندکی از این جنس عوارض نیز 
برای توسعه سریع بخش ریلی مؤثر است به شرطی که دولت منابع آن را جای 
دیگری هزینه نکند و برای توسعه حمل و نقل ریلی مانند برقی سازی، تامین 
ناوگان و لکوموتیو یا تامین سیســتم های علائم و ارتباطات یا دو خطه کردن 

برخی از گلوگاه ها با مشارکت بخش خصوصی استفاده کند.
ســرمایه گــذاری بخــش خصوصی هم تا حد خوبــی در این حوزه وجود دارد و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی کشور حاضر هستند که در ارتقای ظرفیت شبکه 
و ناوگان ریلی مشارکت کنند. این سرمایه گذاری نیز می تواند به صورت ساخت، 
بهره برداری و انتقال )BOT( باشد به گونه ای که سرمایه گذار خصوصی مازاد 
منافع حاصل شــده را تا مدتی بردارند تا اصل و ســود ســرمایه گذاری به وی 

بازگردد.

چیــن قصــد دارد از کریدورهــای اقتصادی در 
سراســر آســیا، آفریقا و آمریکای جنوبی برای 
سرمایه گذاری در زیر ساخت جهت توسعه نفوذ 
سیاسی و فرهنگ چین بهره گیرد و بیش از یک 
تریلیون دلار ســرمایه گذاری کند. این ابتکار از 
ســال ۲۰۱۳ با بازدید رســمی رئیس جمهوری 
چین از قزاقستان و سپس دیدار از اندونزی مطرح 
شد. در قزاقستان »کریدورهای اقتصادی« و در 
اندونزی »راه ابریشــم دریایی قرن ۲۱« معرفی 
شد. در همان سالهای آغازین یعنی از سال ۲۰۱۳ 
تا ســال ۲۰۱۵ ترجمه انگلیســی آن به صورت 
»One Belt One Road=OBOR« و بــه 
فارسی »یک کمربند و یک جاده« و کمتر »یک 
کمربند یک راه« انتشار یافت. این ابتکار از سال 
 Belt and Road« ۲۰۱۵ بــه بعد، به صورت

Initiative=BRI« تغییر نام یافت.
در رسانه های ایرانی نام این ابتکار را »ابتکار پهنه 
و جــاده«؛ »ابتــکار پهنه و راه«؛ »ابتکار کریدور و 
جــاده« و »ابتکار کریــدور و راه«، »ابتکار دلان 
اقتصادی و جاده« و از این قبیل نام برده شــده و 
رویه یکسانی برای ترجمه نام این ابتکار بکار نرفته 
اســت. این ابتکار از دو زیر ســاخت اصلی یکی 
 economic( اقتصــادی«  »کریدورهــای 
corridors( که راههای زمینی )جاده ای و ریلی( 
را شــامل می شــود و دیگری »راه ابریشم دریایی 
 )۲۱st. Maritime Silk Road( ۲۱ قــرن
است. بنابراین در ترجمه »ابتکار کمربند وجاده« 
ترجمه Road به »جاده« نادرست است زیرا »راه 
دریایی« نمی تواند »جاده« نامگذاری شود، جاده 
زیر ســاختی سخت دارد. در اصل آنجا که از »راه 
ابریشــم دریایی ۲۱« نام برده می شــود، منظور 
»جاده« نیســت که در رسانه های داخلی و حتی 
ترجمه فارسی متون انگلیسی بکار برده می شود.

در اصل این ابتکار توسعه »جهان چینی« است 
کــه چین قصد آن دارد از کریدورهای اقتصادی 
آن در سراســر آســیا، آفریقا و آمریکای جنوبی 
برای سرمایه گذاری در زیر ساخت جهت توسعه 
نفوذ سیاســی و فرهنگ چین بهره گیرد و بیش 
از یک تریلیون دلار سرمایه گذاری کند. واقعیت 
تلــخ این جهانگســتری چینــی، »تله بدهی« 
)بدهکار کردن کشــورهای وام گیرنده( است که 
روی آن بحثهای زیادی در جریان است و حضور 
چیــن در برخی مناطق را به توســعه اقتصادی 
نرســانده اســت. در همین زمینه روسیه نیز به 
دنبال توسعه نفوذ از دست رفته خود در چارچوب 
قلمرو امپراتوری روسیه و اتحاد جماهیر شوروی 
در راســتای جامه عمل پوشــاندن به اندیشــه 
سیاسی دنیای روسی )روسکی میر( در »اوراسیا« 

ست که قلمرو پیرامونی و بهم پیوسته از اقیانوس 
آرام در شــرق دور روســیه )دالنی واستوک( تا 
دریای بالتیک را بهم هم مرتبط می ســازد. این 
قلمــرو در جنــوب با رشــته کوههای قفقاز و در 
دامنه های جنوبی آن با جمهوری های آذربایجان 
و ارمنســتان )هم مرز با شــمال غربی ایران( و 
گرجستان در شرق دریای سیاه محدود می سازد.

دنیای روســی در غرب به اوکراین ختم می شود 
که سواحل دریای سیاه آن و شبه جزیره کریمه 
برای ایجاد سدی در برابر غرب و پیمان ناتو مورد 
ادعای روســیه و جهان روســی است. در جنوب 
دریای سیاه، ترکیه مالک دو تنگه بسفر و دارادنل 
در دهانــه ورودی و خروجــی این دریا به آبهای 
آزاد در قلمــرو ترکیــه قرار دارد. اینجا نیز جهان 
دیگری در حال شکل گیری است به نام »جهان 
تــرک« )تورک دونیاســی( به ریاســت ترکیه، 
ازبکســتان،  ترکمنســتان،  جمهوری هــای 
قرقیزســتان، قزاقســتان در آســیای مرکزی و 
آذربایجــان در جنوب قفقاز که با قلمرو »دنیای 
روسی«)روســکی میر( با هم همپوشانی دارند و 
اینجاســت که »کریدور زنگه زور« که روســیه، 
ترکیــه وجمهوری آذربایجــان را به هم نزدیک 
می ســازد. در ابتکار کمربند و راه، کمربندهای 
اقتصادی شامل شش کریدور است که مهمترین 
آن »کریدور اقتصادی پل نوین زمینی قرن ۲۱« 
اســت که از شــیان آغاز جاده ابریشم باستان و 
مرکز فرمانروایی سلســله هــان آغاز و باگذر از 
مغولســتان وارد قلمرو روســیه شــده و با طی 
مســافت حــدود ۹ هزار کیلومتــر به بلاروس، 

لهستان و از آنجا به آ لمان می رود.
 ایــن مســیر ریلی و جاده ای تــا پیش از تهاجم 
نظامی روســیه به اوکراین فعال بود و ســالانه 
میلیونها تن کالا در آن جابجا می شــد. از ســال 
۲۰۲۲ این مسیر به سبب تحریمهای غرب علیه 

روسیه، مسدود شده است.
جایگزین این کریدور »کریدور اقتصادی چین-

آســیای مرکزی-آســیای غربی« است )که در 
امتداد همان جاده ابریشــم باســتان از چین به 
ایران و سپس از طریق ترکیه به روم می رفت( و 
می توانســت بکار گرفته شــود ولی متاسفانه به 
سبب تحریمهای بانکی ایران از سوی چین بکار 
گرفته نشده است، در عین حال چین نفت ایران 
را در دوره تحریم هــای غــرب علیــه ایــران با 
تخفیف های قابل توجه خریداری می کند. ایالات 
متحده آمریکا از آغاز و اتحادیه اروپا اخیراً علیه 
ابتــکار کمربنــد و راه چین صف آرایی کرده اند. 
چین با مدیریت حزب کمونیست در فرایند تولید 
محصــولات صادراتی خــود بازارهای منطقه و 
جهــان را تحــت تأثیر قرار داده اســت. پیروزی 
ترامــپ در انتخابات ریاســت جمهوری ایالات 

متحــده، وی را بر آن داشــته اســت که دنباله 
سیاســتهای ضد چینی خود در دوره اول را این 
بار با شــدت بیشتری بویژه در افزایش تعرفه در 
کالاهای وارداتی از چین را دنبال و قصد تضعیف 

چین را دارد.
چین از یکســو با جمعیت عظیم و از سوی دیگر 
با تجارت جهانی گره خورده اســت. برای تولید 
ثروت نیازمند صادرات و برای تولید نیاز به واردات 
انــرژی و مــواد خام دارد. این دو مؤلفه چین را به 
ســوی »ابتــکار کمربند و راه« ســوق می دهد. 
بازارهای کالاهای چینی )بویژه کالاهای مصرفی 
ارزان قیمت( در آســیا، آفریقا و آمریکای لاتین 
است، جایی که با وامهای پرداختی چین در ابتکار 
کمربنــد و راه بــازاری بزرگ، مواد خام و نفت و 
خریدارانی فراوان دارد و عطش ســیری ناپذیر 
صادرات و واردات چین را ســیراب می کند. در 
محدوده این ابتکار، راه دریایی برای واردات چین 

از تنگه مالاکا و دریای چین جنوبی می گذرد.
مســیری طولانی از غرب آفریقا تا خاورمیانه و 
خلیج فارس که تأمین کننده عمده نفت وارداتی 
چین هســتند، هرچند روســیه در همسایگی 
شمال چین، از منطقه سیبری گاز طبیعی بخش 
قابــل توجهــی از واردات چین را تأمین می کند. 
چین برای اجتناب از رویارویی با ایالات متحده 
در دریــای چین جنوبــی، دو کریدور اقتصادی 
مهــم، یکی بــه نام »کریــدور اقتصادی چین-

بنــدر  از  بنــگال  خلیــج  در  میانمــار« 
»کیائوکفیــو«)Kyaukphyu( در جنــوب 
میانمــار و دیگری در دریای عمان از بندر گوادر 
در جنوب پاکســتان )به نام »کریدور اقتصادی 
چین-پاکســتان )CPEC( بــرای دوری از 
رویارویــی در تنگــه مــالاکا و تأمیــن امنیت 
کشــتیرانی برای واردات نفت و دیگر مواد خام و 
صادرات کالا به خاورمیانه و آفریقا از آن ها بهره 
می گیرد )هر چند هر دو کریدور در مســیر خود 

با بحرانهای سیاسی روبرو هستند(.
چیــن برای دوری از خطرات احتمالی رویارویی 
بــا ایالات متحــده و متحدانش در دریای چین 
جنوبی و تنگه تایوان، کریدورهای اقتصادی یاد 
شده را تدارک دیده است. با روی کار آمدن ترامپ 
احتمــال رویارویــی با چین در مســاله تایوان و 
تقسیم آبهای دریای چین جنوبی )که چین آن 
را متعلق بخود می داند و با هر نوع تحدید مرزهای 
دریایی بین کشورهای مخالفت می کند(، ایالات 
متحده را به تقویت »استراتژی ایندو-پاسیفیک« 
بــا مشــارکت همپیمانان منطقــه ای از جمله 
اســترالیا، ژاپن، کره جنوبی، فیلیپین و تایلند و 
حضور بیشــتر در منطقه ســوق خواهد داد. دنیا 
در دوره ریاســت جمهوری ترامپ بر آمریکا به 

گونه ای دیگر خواهد بود. w
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نوآوری بی ام و با تقلید از مرسدس بنز کشف جدید در قطب جنوب این پارچه ابریشمی ضد صداست!
پژوهشگران در دانشگاه امِ آی تی آمریکا نوعی پارچه 
ابریشــمی ابداع کردنــد که می تواند ســروصدای 
ناخواسته را سرکوب کند و انتقال صدا را در یک اتاق 

بزرگ کاهش دهد.
گروهی از پژوهشگران میان رشته ای دانشگاه امِ آی تی 
در آمریکا برای غلبه بر این چالش، یک نوع پارچه را 
ابداع کرده اند تا با استفاده از ارتعاشات، صدا را سرکوب 

 کند.این ماده نوآورانه محیط های پر سروصدا را به فضاهایی آرام تبدیل می کند 
و برای استفاده در خودروها، اتاق ها و فضاهای کاری باز مناسب است. این پارچه 
دارای الیاف خاصی اســت که هنگام اعِمال ولتاژ می لرزد. پژوهشــگران از این 

ارتعاشات برای سرکوب صدا استفاده کردند.

دانشمندان آلمانی و بریتانیایی برای اولین بار در قطب 
جنوب یک کهربا کشف کرده اند.

آنچه ماجرا را جالب می کند این است که کهربا، شیره 
درختان مخروطی باستانی است که حدود ۸۳ تا ۹۲ 
میلیون سال پیش بر روی زمین وجود داشتند؛ کشف 
این ســنگ نشان می دهد که زمانی در قطب جنوب 
هم این درختان وجود داشــتند.کهربا در کنار فسیل 

ریشــه ها، گرده ها و هاگ ها، نشــان می دهد یک جنگل بارانی باتلاقی در اواسط 
کرتاسه در نزدیکی قطب جنوب وجود داشته و این محیط ماقبل تاریخ تحت 
سلطه درختان مخروطی بوده است، درست مانند جنگل های نیوزلند و پاتاگونیا 

که امروز وجود دارند.

کارخانه های خودروســازی در چند ســال اخیر به 
قدری پیشــرفت کرده اند که دیگــر حضور عوامل 

انسانی در برخی از بخش ها دیگر ضروری نیست!
در آینــده ای نــه چنــدان دور، انتظــار می رود که 
خودروهــای کاملًا خودران در جاده ها حضور یابند؛ 
اما قبل از آن، خودروســازان به دنبال اســتفاده از 

سیستم های خودران برای حداکثرسازی بهره وری تولید هستند. پس از اجرای 
این نوآوری توسط مرسدس بنز، حالا نوبت به رقیب قدیمی آن یعنی بی ام و 
رســیده اســت. خودروهای کارخانه های دینگولفینگ و لایپزیگ در آلمان 
می توانند به صورت خودران و بدون دخالت عوامل انسانی در فضای کارخانه 

هدایت شوند.
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